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مذاکرات غیر مستقیم ایران و آمریکا در عمان

کرات میز قرمز  جلوگیری از تنش؛ بخشی از مذا

خبرروز

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

نماینده ادوار مجلس خاطرنشان کرد: هرچه 
مردم دلار گران قیمــت خریداری کردند، به 
ســود دولت تمام شد. چون بزرگترین خزانه 
دلار در اختیار دولت اســت و الان که بخش 
عمده ای از کســری بودجه دولــت از محل 
ضرر خریداران دلار جبران شد، می بینیم که 
لایه های مختلف حباب دلار در حال ترکیدن 
اســت و دلار بــه قیمت پایین تری ســقوط 

می کند.
حشــمت الله فلاحت پیشــه رئیس پیشــین 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی، 
دربــاره ادعای رســانه آکســیوس مبنی بر 
مذاکرات غیرمســتقیم میان ایران و آمریکا 
در عمان گفــت: مذاکراتی که ایران و آمریکا 
عمدتــا در ســطح مقطعی در عمــان انجام 
می دهند، همان مکانیزم میز قرمز است که از 
سال گذشته بین دو کشور شکل گرفته است. 
بــه هرحال مکانیزم میز قرمز یک ســازوکار 
برای جلوگیری از تشدید تنش ها و ورود غیر 
ارادی از یک بحران بــه بحران های تازه بین 

ایران و آمریکا است.
بــه دلیل آنکه ایران و آمریکا نتوانســتند در 
قالب احیای برجام تنش زدایی کنند، سیاست  
دو کشور در حال حاضر جلوگیری از افزایش 
تنش اســت. چون دو طــرف در منطقه ای 
حضور دارند که به شــدت درگیر بحران های 
مختلفی بوده کــه حداقل متحدان دو طرف 
را در مقابل هم قرار داده است. لذا به صورت 

اضطراری، مذاکراتی را با هم انجام می دهند.
ë  بایــدن به مذاکــرات کوتاه مدت با

ایران نیاز دارد
وی در گفتگو با ایلنــا، افزود: طبیعتا در این 
مذاکــرات، اصل اساســی جلوگیری از تنش 
است. ضمن اینکه دو طرف امتیازات متقابلی 
به هم می دهنــد. به عنوان مثال ایران تا حد 
زیادی فتیله اقدامات نظامی علیه پایگاه های 
آمریکایــی در منطقه تحت عنــوان اقدامات 
گروه هــای نیابتی را کاهــش داد و کمک به 
کاهش عملیات ها کرد. طــرف مقابل یعنی 
آمریکا هم نسبت به فروش نفت ایران و البته 
عدم انسداد بخشی از منابع مالی ایران به ویژه 
در کشــورهای منطقه مثل عراق چراغ سبز 
نشان داده اســت. دو طرف به این مذاکرات 
نیاز دارند. در درجه اول، این مذاکرات به نفع 
آمریکا است، چون بایدن سعی می کند نقطه 
قوت خودش که آن هم نقطه قوت اقتصادی 
بــوده را در انتخابــات مقابــل ترامپ بزرگ 
کند. در حال حاضر هم برنامه های اقتصادی 
بایدن پاسخ مناسبی گرفته ولی ترامپ سعی 
می کند نقاط ضعف سیاســت خارجی بایدن 
را بزرگ کــرده و به محل رقابت تزریق کند. 

به همین دلیل بایدن سعی می کند با کاهش 
تنش با ایران، امتیاز یا نقطه ضعف تازه ای در 
اختیار ترامپ قرار ندهد؛ به همین دلیل این 

مذاکرات کوتاه مدت و مخفی نیست. 
ë خبرهای مرتبط
ë  فلاحت پیشــه: سال ۹۷ گفتم بشار

ایران خنجر  به  اسد روزی از پشــت 
خواهد زد

پشت پرده افشــاگری روزهای اخیر از زبان 
فلاحت پیشه /دعوا میان اقلیت، بر سر بودجه 

گرفتن است
فلاحت پیشه: هم گشت ارشاد حجاب ناموفق 
بود هم گشــت ارشــاد مدیران /سرنوشــت 
پول های اختلاس شــده مشــخص نشــده /

ناکارآمدی دولت مقابل الیگارشــی قدرت و 
ثروت

ë  جلوگیری از تنش در منطقه بخشی
از مذاکرات میز قرمز

فلاحت پیشــه در پاســخ به این ســوال که 
گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و آمریکا در 
انجام  راســتای کاهش تنش های منطقه ای 
می شود یا فقط کاهش تنش میان دو دولت 
است، گفت: ایران و آمریکا از معدود بازیگران 
منطقه هســتند که به دنبال کاهش تنش و 
جلوگیری از گسترش جنگ فلسطین هستند. 
وگرنه بقیه بازیگران سودشــان در تداوم این 
تنش اســت. لذا می بینیم، عملا دو کشوری 
که دو ســر طیف به حساب می آیند، به یک 
منفعت مشترک در کاهش تنش رسیده اند و 
به طور قطع بخشی از مذاکرات مقطعی که در 
مکانیزم میز قرمز شکل می گیرد، جلوگیری از 
تنش در منطقه است. طبیعتا این موضوع به 
یک راه حل پایدار منتهی نمی شــود. معتقدم 
که بسیاری از بازیگران در موضوع فلسطین، 
منافع خودشــان را دنبــال می کنند و مردم 
فلسطین در این منفعت جویی هیچ جایگاهی 

ندارند.
ë  مردم غزه به حدی از جنگ خســته

شدند که با شایعه آتش بس هم جشن 
می گیرند

وی افزود: این مــردم به حدی قربانی جنگ 
هســتند که زمانی که یک شــایعه مبنی بر 
آتش بس مطرح شــد، مردم غزه این موضوع 
را جشــن گرفتند. این واقعیــت بحران غزه 
است نه آن ادعاهایی که بازیگران دیگر مطرح 

می کنند. 
یعنی مــردم غزه به حدی از جنگ خســته 
شدند که حتی با شایعه آتش بس هم جشن 
می گیرند. اما متأســفانه منافع بســیاری از 
کشــورها در تداوم جنگ با فلسطین است و 
نتانیاهو در رأس کسانی است که نیازمند یک 

جنگ بی پایان است.
ë  جنگ پایان  برای  جدی  خواســت 

فلسطین فقط در یک کنگره بین المللی 
تحقق پیدا می کند

آنکه  به رغم  کرد:  فلاحت پیشه خاطرنشــان 
شاید برخی ها از این موضع من گلایه کنند، 
من معتقــدم اگر یک خواســت جدی برای 
پایان جنگ فلسطین وجود داشته باشد، این 
موضوع فقط در یک کنگره بین المللی تحقق 
پیدا می کنــد. کنگره ای که همه حتی ایران، 
گروه های مقاومت به همــراه همه بازیگرانی 
که صاحب نقش هستند، حاضر باشند. یعنی 
کنگره هایی که به جنگ هــای جهانی اول و 
دوم پایان داد، چنین کنگره ای می تواند عملا 
به این جنگ طاقت فرســا پایان بدهد. اما تا 
زمانی که این شــرایط شکل نگیرد فلسطین 
عرصه تعارض منافع خواهد بود و در مذاکرات 
غیرمستقیم ایران و آمریکا هم تنها چیزی که 
عاید می شــود، جلوگیری از گسترش بحران 
است،  وگرنه به هیچ وجه ابتکاری برای پایان 

بحران جنگ فلسطین شکل نخواهد گرفت.
ë  مذاکرات خبــر  مثبــت  پالــس 

غیرمستقیم ایران و آمریکا به بازار
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که دولت 
می گوید اقتصاد را به مذاکرات گره نمی زنیم 
اما با وجود عدم تایید رسمی ادعای مذاکرات 
غیرمســتقیم ایران و آمریکا، این مساله تاثیر 
خود در بازار را گذاشته و شاهد ریزش قیمت 
ارز و پالــس مثبت به بازار هســتیم. چقدر 
احتمــال دارد مذاکرات منجر بــه توافقات 
کوتاه مدت شــود گفت: دولت مدعی بود که 
اقتصاد کشور را به مسائل خارجی مثل برجام 
و گفت وگو بــا آمریکا ربط نمی دهد. معتقدم 
عوامل مختلفی در موضوعی مثل قیمت دلار 
نقش دارند و شاید مهترین عامل تأثیرگذار در 

قیمت دلار، خود دولت است. 
یعنی دولت ها به عنوان یک ابربازیگر، در بازار 
دلار حضور دارند و همواره از ابزار قیمت دلار 

بیشترین بهره را برده اند.
وی افــزود: به عنوان مثال در ماه آخر ســال 
گذشته یعنی اسفند ماه، این موضوع مطرح 
بود که در بودجه امســال حــدود ۶۰۰هزار 
میلیارد تومان کسری وجود دارد. ما دیدیم از 
همان زمانی که موضوع کسری بودجه مطرح 
بود، افزایــش روزانه قیمت دلار هم شــکل 
گرفت و به شــکلی در قالب نوعی بی اخلاقی 
اقتصادی، حتی برخــی از محافل نزدیک به 
دولت، احتمال رسیدن هر دلار به ۱۰۰ هزار 
تومــان را مطرح کردند. همین موضوع باعث 
شــد که بخشی از مردم به بازار دلار حمله ور 

شوند و دلار گران قیمت را خریداری کنند.

عناوین منتخب

بالگرد حامل رئیس جمهور در بازگشت از افتتاح سد »قیز قلعه سی« دچار سانحه شد

فرود سخت
صفحه 2

حاشیه  سازی
 به جای جلب مشارکت مردم 

دکتر حسن نجف وند/ مدیرمسئول 	
این روزها خبرهای حاشــیه ای به وفور 
وجود دارد. گوشــه و کنار ســایت ها و 
خبرگزاری ها پر است از موضع گیری ها 
و چالش های دم دســتی کــه عاقبت نه 
به پاسخ مناســبی می رسند و نه جهت 
توسعه و حرکت را نشان می دهند. همه 
خبرها از ادعاهای اولیه در فضای مجازی آغاز می شوند و بعد 
به سونامی خبر و اظهارنظرهای جدید می رسند، موضوعاتی 
که شــاید بیش از هــر تحلیلی درباره خود اتفاق نشــان از 

بی توجهی مفرط مسئولان اجرایی به قوانین دارد...

سزمقاله

متن کامل در صفحه 4

یادداشت

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

اقتصادی

نزولی شدن منحنی تورم 
کنترل نقدینگی  با 

    عباس عرب مازار  	
 استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی 

صفحه 3

صفحه  3

کمرشکن دندانپزشکی این روزها هزینه های 
کند سلامت ایرانی ها را تهدید می 

گرانی  طعم تلخ 
زیر دندان های پوسیده 

مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت:

خرید ارزان و تهاتری نفت ایران 
توسط چین

جبالبارز در انتظار توجه مسئولین

داروخانه طبیعی ایران
گرفت شد که نادیده  ظرفیتی 

ورزشی

4

7 

8 

مرادی: 

ک ترین  داوران ایران از پا
اقشار فوتبالی هستند

صفحه  6

نتایج ادعای دولت درباره کاهش یک درصدی 
نقدینگی چه زمانی مشخص می شود ؟

قای رئیسی آ
 نتیجه از حرف مهم تر است 

کسری بودجه می افزاید تداوم پرداخت یارانه های تشویقی بر رقم 

سنگینی فشار یارانه  پنهان بر بودجه 
3

 ë  صفحه3

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی به بیــان توضیحاتی دربــاره دلیل 
اجباری شــدن اخذ شناسه یکتا برای فعالان 

اقتصادی پرداخت...

 ë  صفحه3

رئیس انجمن سنگ ایران:

بازارهای صادراتی فعال نشوند
 صنعت محکوم به فنا است

رئیس انجمن سنگ ایران گفت: در حوزه سنگ به 
دلیل سیاست گذاری های دولت ها نگاه ها همیشه 
معطوف به داخل کشور بوده و به تبع آن با تحریم ها 

و عــدم شــرکت در نمایشــگاه هــای خارجی...

آگهی مناقصه عمومی
شماره : ۲۰۰۳۰۹۴۸۳۹۰۰۰۰۳۹نوبت اول

تاریخ : ۱۴۰۳.۰۲.۳۱
شهرداری ارومیه در نظر دارد به استناد ماده ۵ آئین نامه معاملاتی شهرداری و اعتبارات مصوب سال ۱۴۰۳ نسبت به برگزاری 
مناقصه عمومی به شرح ذیل از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس: www.setadiranoir اقدام نماید . از 
کلیه شرکتها و پیمانکاران دارای صلاحیت ( از وزارت کار و امور اجتماعی یا تاییدیه سازمان مدیریت و برنامه ریزی با رتبه بندی 
سازمان نظام مهندسی )دعوت به عمل می آید در مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعلامی در این آگهی شرکت و به صورت الکترونیک 
ارائه قیمت نمایند. لازم بذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارئه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی 
پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد لذا لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 

،قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
 www.urmia.ir لازم به ذکر میباشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر میتوانند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس 

مراجعه فرمایند. 
۱. موضوع مناقصه : عملیات نگهداری فضای سبز شهری سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه 

پارک ها : پل سوم خرداد و امید و یاشیل باغ
بلوار:  فرودگاه و جلوی دامپزشکی و کمربندی از سوم خرداد تا رو به روی علامه مجلسی

دلتاها : ناحیه و اتباع خارجی و فرودگاه و امید چمن استاندارد
میدان :  فرودگاه

درختان حاشیه: کمربندی از سوم خرداد تا علامه مجلسی و ناحیه و کوچه بغل گذرنامه
۲. مبلغ برآورد اولیه مناقصه : ۲۷۴،۷۱۴، ۱۳۸، ۳۱ ریال

۳. مدت قرارداد : ۱۰ ماه از تاریخ ابلاغ قرارداد می باشد.
۴. تاریخ دریافت اسناد مناقصه : از ساعت ۱۰ روز دوشنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۲.۳۱ تا ساعت ۱۹ روز شنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۳.۰۵ 

در بستر سامانه ستاد به آدرس: www.setadiran.ir نسبت به اخذ مدارک مناقصه اقدام نمایند.
۵. تاریخ ارائه و بارگذاری پیشنهادها : بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد از ساعت ۱۰ روز دوشنبه مورخه 

۱۴۰۳.۰۲.۳۱ تا ساعت ۱۹ روز چهارشنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۳.۱۶ می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳.۰۲.۳۱  تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۳.۰۳.۰۲

علی شایگان - رئیس سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه

نوبت اول

آگهی مناقصه عمومی
شماره :  ۲۰۰۳۰۹۴۸۳۹۰۰۰۰۴۰نوبت اول

تاریخ : ۱۴۰۳/۰۲/۳۱
شهرداری ارومیه در  دارد به استناد ماده نه آئین نامه معاملاتی شهرداری و اختیارات مصوب سال ۱۴۰۳ نسبت به برگزاری 
مناقصه عمومی به شرح ذیل از طریق سامانه تدار کات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس: www.setadirand.ir اقدام نماید، 
از کلیه شرکت ها و پیمانکاران دارای صلاحیت از وزارت کار و امور اجتماعی یا تاییدیه سازمان مدیریت و برنامه ریزی با رتبه 
بندی سازمان نظام مهندسی دعوت به عمل می آید در مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعلامی در این آگهی شرکت و بصورت 
الکترونیک ارایه قیمت نمایند. لازم بذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارایه پیشنهاد قیمت مناقصه 
گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد. لذا لازم است مناقصه 
گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند.
 لازم به ذکر می باشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر میتواند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس

 www.urmia.ir مراجعه فرمایند. 
۱-موضوع مناقصه: عملیات نگهداری فضای سبز شهری سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه 

پارک ها : صفا و ریحان و ارغوان
بلوار :  کمربندی از زیرگذر چی چست تا تابلوی محمد رسول الله - و المهدی و شهید قنبری با المهدی ۲

دلتای:  المهدی - رزمی
درختان حاشیه :  کمربندی از زیرگذر کوثر تا تابلوی محمد رسول الله المهدی قنبری محمدزاده علی نژاد

۲- مبلغ برآورد اولیه مناقصه :  ۱۷,۷۳۷,۷۹۸,۵۹۲ ریال
 ۳- مدت قرارداد :  ۱۰ ماه از تاریخ ابلاغ قرارداد می باشد.

مورخه  روز شنبه  تا ساعت ۱۹  مورخه ۱۴۰۳.۰۲.۳۱   دوشنبه  روز  از ساعت ۱۰  مناقصه:  اسناد  ۴-تاریخ دریافت 
۱۴۰۳.۰۳.۰۵ در بستر سامانه ستاد به آدرس: www.setadiran.ir نسبت به اخذ مدارک مناقصه اقدام نماید.

۵- تاریخ ارایه و بارگذاری پیشنهادها : بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد از ساعت ۱۰ روز دوشنبه 
مورخه ۱۴۰۳.۰۲.۳۱ تا ساعت ۱۹ روز چهارشنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۳.۱۶ می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳.۰۲.۳۱  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳.۰۳.۰۲
علی شایگان -  رئیس سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه

نوبت اول

مدیریت  آموزش وپرورش شهرستان شهریار  در نظر دارد  تعداد ۱۵ باب واحد 
تجاری و باغ بکه و ۶ فضای آموزشی مازاد   را از طریق  مزایده عمومی و با جزئیات 
مندرج در اسناد مزایده با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و با شماره 

مزایده  ذیل از طریق اجاره  واگذار نماید.
 شماره مزاید ه ۵۰۰۳۰۹۰۹۷۳۰۰۰۰۰۱

تاریخ انتشار از۱۴۰۳/۰۲/۳۱الی۱۴۰۳/۰۳/۱۹ساعت۸الی۱۳
 مهلت  بازدید :  از تاریخ ۰۳/۰۱/ ۱۴۰۳ تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۸ساعت ۸ تا 

ساعت ۱۳
 مهلت دریافت اسناد : تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۹ساعت ۱۳

 مهلت ارائه پیشنهاد : از تاریخ ۱۴۰۳/۰۲/۳۱ ساعت ۸  تا  تاریخ ۰۳/۱۹/  ۱۴۰۳
ساعت ۱۳

 زمان بازگشایی  : تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۲۰ساعت ۸
 زمان اعلام برنده :  ۱۴۰۳/۰۳/۲۱ساعت ۸

رعایت موارد ذیل الزامی است
۱- برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه 
مراحل فرایند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، پرداخت تضمین شرکت در 
مزایده، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از 

این طریق امکان پذیر می باشد.
۲- کلیه اطلاعات موارد اجاره در برد اعلان عمومی سامانه قابل مشاهده، بررسی و 

انتخاب می باشد.
۳-علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی 
الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند: ۶۵۲۲۲۲۶۷-۰۲۱ واحد 

حقوقی اداره آموزش و پرورش شهریار
مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه : ۰۲۱-۴۱۹۳۴

 )www.setadiran.ir( اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استان ها، در سایت سامانه
بخش » ثبت نام/پروفایل مزایده گر« موجود است.

آگهی مزایده عمومی
آگهی مناقصه عمومی

شماره : ۲۰۰۳۰۹۴۸۳۹۰۰۰۰۳۹نوبت اول
تاریخ : ۱۴۰۳.۰۲.۳۱
شهرداری ارومیه در نظر دارد به استناد ماده ۵ آئین نامه معاملاتی شهرداری و اعتبارات مصوب سال ۱۴۰۳ نسبت به برگزاری 
مناقصه عمومی به شرح ذیل از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس: www.setadiranoir اقدام نماید . از 
کلیه شرکتها و پیمانکاران دارای صلاحیت ( از وزارت کار و امور اجتماعی یا تاییدیه سازمان مدیریت و برنامه ریزی با رتبه بندی 
سازمان نظام مهندسی )دعوت به عمل می آید در مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعلامی در این آگهی شرکت و به صورت الکترونیک 
ارائه قیمت نمایند. لازم بذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارئه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی 
پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد لذا لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 

،قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
 www.urmia.ir لازم به ذکر میباشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر میتوانند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس 

مراجعه فرمایند. 
۱. موضوع مناقصه : عملیات نگهداری فضای سبز شهری سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه 

پارک ها : پل سوم خرداد و امید و یاشیل باغ
بلوار:  فرودگاه و جلوی دامپزشکی و کمربندی از سوم خرداد تا رو به روی علامه مجلسی

دلتاها : ناحیه و اتباع خارجی و فرودگاه و امید چمن استاندارد
میدان :  فرودگاه

درختان حاشیه: کمربندی از سوم خرداد تا علامه مجلسی و ناحیه و کوچه بغل گذرنامه
۲. مبلغ برآورد اولیه مناقصه : ۲۷۴،۷۱۴، ۱۳۸، ۳۱ ریال

۳. مدت قرارداد : ۱۰ ماه از تاریخ ابلاغ قرارداد می باشد.
۴. تاریخ دریافت اسناد مناقصه : از ساعت ۱۰ روز دوشنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۲.۳۱ تا ساعت ۱۹ روز شنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۳.۰۵ 

در بستر سامانه ستاد به آدرس: www.setadiran.ir نسبت به اخذ مدارک مناقصه اقدام نمایند.
۵. تاریخ ارائه و بارگذاری پیشنهادها : بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد از ساعت ۱۰ روز دوشنبه مورخه 

۱۴۰۳.۰۲.۳۱ تا ساعت ۱۹ روز چهارشنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۳.۱۶ می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳.۰۲.۳۱  تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۳.۰۳.۰۲

علی شایگان - رئیس سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه

نوبت اول

آگهی مناقصه عمومی
شماره :  ۲۰۰۳۰۹۴۸۳۹۰۰۰۰۴۰نوبت اول

تاریخ : ۱۴۰۳/۰۲/۳۱
شهرداری ارومیه در  دارد به استناد ماده نه آئین نامه معاملاتی شهرداری و اختیارات مصوب سال ۱۴۰۳ نسبت به برگزاری 
مناقصه عمومی به شرح ذیل از طریق سامانه تدار کات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس: www.setadirand.ir اقدام نماید، 
از کلیه شرکت ها و پیمانکاران دارای صلاحیت از وزارت کار و امور اجتماعی یا تاییدیه سازمان مدیریت و برنامه ریزی با رتبه 
بندی سازمان نظام مهندسی دعوت به عمل می آید در مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعلامی در این آگهی شرکت و بصورت 
الکترونیک ارایه قیمت نمایند. لازم بذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارایه پیشنهاد قیمت مناقصه 
گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد. لذا لازم است مناقصه 
گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند.
 لازم به ذکر می باشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر میتواند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس

 www.urmia.ir مراجعه فرمایند. 
۱-موضوع مناقصه: عملیات نگهداری فضای سبز شهری سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه 

پارک ها : صفا و ریحان و ارغوان
بلوار :  کمربندی از زیرگذر چی چست تا تابلوی محمد رسول الله - و المهدی و شهید قنبری با المهدی ۲

دلتای:  المهدی - رزمی
درختان حاشیه :  کمربندی از زیرگذر کوثر تا تابلوی محمد رسول الله المهدی قنبری محمدزاده علی نژاد

۲- مبلغ برآورد اولیه مناقصه :  ۱۷,۷۳۷,۷۹۸,۵۹۲ ریال
 ۳- مدت قرارداد :  ۱۰ ماه از تاریخ ابلاغ قرارداد می باشد.

مورخه  روز شنبه  تا ساعت ۱۹  مورخه ۱۴۰۳.۰۲.۳۱   دوشنبه  روز  از ساعت ۱۰  مناقصه:  اسناد  ۴-تاریخ دریافت 
۱۴۰۳.۰۳.۰۵ در بستر سامانه ستاد به آدرس: www.setadiran.ir نسبت به اخذ مدارک مناقصه اقدام نماید.

۵- تاریخ ارایه و بارگذاری پیشنهادها : بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد از ساعت ۱۰ روز دوشنبه 
مورخه ۱۴۰۳.۰۲.۳۱ تا ساعت ۱۹ روز چهارشنبه مورخه ۱۴۰۳.۰۳.۱۶ می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳.۰۲.۳۱  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳.۰۳.۰۲
علی شایگان -  رئیس سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری شهرداری ارومیه

نوبت اول

مدیریت  آموزش وپرورش شهرستان شهریار  در نظر دارد  تعداد ۱۵ باب واحد 
تجاری و باغ بکه و ۶ فضای آموزشی مازاد   را از طریق  مزایده عمومی و با جزئیات 
مندرج در اسناد مزایده با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و با شماره 

مزایده  ذیل از طریق اجاره  واگذار نماید.
 شماره مزاید ه ۵۰۰۳۰۹۰۹۷۳۰۰۰۰۰۱

تاریخ انتشار از۱۴۰۳/۰۲/۳۱الی۱۴۰۳/۰۳/۱۹ساعت۸الی۱۳
 مهلت  بازدید :  از تاریخ ۰۳/۰۱/ ۱۴۰۳ تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۸ساعت ۸ تا 

ساعت ۱۳
 مهلت دریافت اسناد : تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۹ساعت ۱۳

 مهلت ارائه پیشنهاد : از تاریخ ۱۴۰۳/۰۲/۳۱ ساعت ۸  تا  تاریخ ۰۳/۱۹/  ۱۴۰۳
ساعت ۱۳

 زمان بازگشایی  : تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۲۰ساعت ۸
 زمان اعلام برنده :  ۱۴۰۳/۰۳/۲۱ساعت ۸

رعایت موارد ذیل الزامی است
۱- برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه 
مراحل فرایند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، پرداخت تضمین شرکت در 
مزایده، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از 

این طریق امکان پذیر می باشد.
۲- کلیه اطلاعات موارد اجاره در برد اعلان عمومی سامانه قابل مشاهده، بررسی و 

انتخاب می باشد.
۳-علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی 
الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند: ۶۵۲۲۲۲۶۷-۰۲۱ واحد 

حقوقی اداره آموزش و پرورش شهریار
مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه : ۰۲۱-۴۱۹۳۴

 )www.setadiran.ir( اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استان ها، در سایت سامانه
بخش » ثبت نام/پروفایل مزایده گر« موجود است.

آگهی مزایده عمومی

 روزنامه یادگار امروز
www.yadegaremrooz.ir

سلیمی:

بایدهرگونهانتقالآببینحوزهای
مجوزهایزیستمحیطیراداشتهباشد

نماینده ســمیرم در مجلس تاکید کرد که باید هرگونه انتقال آب بین 
حوزه ای مجوزهای زیست محیطی و شورای عالی آب را داشته باشد. 
اصغر ســلیمی در جلسه علنی امروز در تذکری با بیان اینکه انتقال آب 
شرب به جنوب اســتان اصفهان از رودخانه ماربر در حال انجام است، 
گفت: وظیفه دولت در تامین آب شــرب مردم است منتها باید هرگونه 
انتقال آب بین حوزه ای مجوزهای زیســت محیطی و شورای عالی آب 
را داشــته باشد. وی ادامه داد: سوال این است که با طرح این سوال که 
آیا انتقال آب شــرب به جنوب اســتان اصفهان از رودخانه ماربر مجوز 
شــورای عالی آب را دارد؟ اگر چنین مجوزی وحود دارد، ظرفیت سد 
چقدر اســت و با چه میزان منتقل می شود و اساسا ملاحظات زیست 

محیطی رعایت شده است؟

کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:  عضو 

اخذ شناسه یکتا جلوی فعالیت های 
قاچاق را می گیرد



www.yadegaremrooz.ir
yadegar.emroz@gmail.com 2ë

ë
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خبر همینقدر شــگفت انگیز بود: بشار 
عربی  کشــورهای  سایر  با  همراه  اسد 
ماننــد عراق ، بیانیــه حمایت از تعلق 
جزایر سه گانه ایرانی به امارات را امضا 

کرد!

اقدام رئیس جمهور سوریه در نشست منامه، 
نه با قواعد بازی دنیای سیاست و نه با هویت 
حزب بعث و خاندان اســد در تعارض نیست. 
این ما هستیم که به شکل ایده آلیستی انتظار 

رفاقت و لوطی گری داریم.
این نخستین بار نیست که یکی از کشورهای 
دوســت جمهوری اســلامی، یا بــه عبارتی 
روشن تر، یکی از کشورهایی که دوست تلقی 
می شود؛ درباره جزایر سه گانه ایرانی، برخلاف 
نگرش مطلــوب تهران عمل کرده و پشــت 

امارات می ایستد.
قبــلًا روس ها و چینی ها نیــز مرتکب چنین 
رفتاری شــده اند و حالا که بشــار اسد رئیس 
حکومت خاندانی حزب بعث ســوریه نیز ساز 
را از همین پرده نواخته، محلی برای شگفتی 
و حیرت وجود ندارد. چرا؟ ســاده است: اقدام 
رئیس جمهور ســوریه در نشســت منامه، نه 
بــا قواعد بازی دنیای سیاســت و نه با هویت 
حزب بعث و خاندان اســد در تعارض نیست. 
این ما هستیم که به شکل ایده آلیستی انتظار 
رفاقــت و لوطی گری داریم و با ادراکی غریب 
و »فردین«وار و برخاســته از فضای بازی های 
سیاســی روزگار و مناسبات قدرت بین الملل، 
داد می زنیــم »قیصر کجایی کــه برادرت را 

کشتند«.
درک ایــن چند واقعیــت درباره ســوریه و 
تحرکات سیاســی ایران در منطقه، می تواند 

یاریگر و مثبت باشد:
اول این کــه مرحوم حافظ اســد، چندین و 
چند بار، به خاطر حمایت تســلیحاتی واسطه 
گــری از تهران در دوران جنگ ایران و عراق، 
بر ســر دیپلمات های ما منت گذاری کرده و 
در جریان نخســتین سفر سید محمد خاتمی 
به سوریه، مرحوم حافظ اسد؛ درباره پرداخت 
بدهی نفتی دمشــق به تهران، کلی چانه زنی 
کرده و ســر آخر هم حاضر نشده بود پول نقد 

پرداخت کند.
دوم این که حضــور ایران در کنار روســیه، 
مهمترین عامل حفظ قــدرت دولت بعث در 
سوریه بوده و هست. اما درک این نکته بسیار 
مهم است که به زعم مقامات تهران، این اقدام 
در راســتای حفظ منافع ملی کشور بوده و نه 
رفتار دوســتانه و نوازشگرانه با شخص اسد و 
خاندان او. در نتیجه بســیار طبیعی است که 
اگر مته به خشخاش اســد بگذارید و بگویید 
ما به تــو و حفظ باقی تو کمک کردیم، نهایتا 
به شــکل بی تعارف، به ما خواهد گرفت: »به 

خاطــر منافع خودتان کمک کردید!« شــاید 
تعجب کنید اما زمانی نوری المالکی نخســت 
وزیر ســابق عراق و متحد جمهوری اسلامی 
نیــز، عین همین عبــارت را بــه کار برده و 
گفته اســت: »به خاطر منافع خودتان کمک 
کردید!« بنابراین از این رویه غریب مناسبات 
سیاسی کشورها، نباید متعجب شویم و نباید 

دنیای سیاست و رفاقت را با هم خلط کنیم.
نکته ســوم و مهم این اســت که از روزی که 
بحران ســوریه به وجود آمده، فضای رســانه 
ای و تبلیغاتــی در ایران، به شــکلی مدیریت 
شــده که گویی دولت اســد عین عین حق و 
مخالفین او، مصداق کامل باطل و شر هستند 
و از آنجایی که ایران طرف حق را گرفته، پس 
نبایــد نقدی یا مطلبی علیــه نظام حکمرانی 
اسد و ایرادهای سیاســی او نوشته شود! این 
همان خطایی اســت که باید هر چه زودتر از 

آن درس عبرت گرفت.
چهارم؛ نه تنها بشــار اسد، بلکه سران عراق و 
دیگر کشــورهای عربی نیز، در فضایی با حال 
و هوای عربی، هیچگاه دو کنشــگر قدرتمند 
غیرعــرب منطقه یعنی ایــران و ترکیه را بر 

برادران عرب خود ترجیح نخواهند داد.
پنجم؛ بشــار اســد آن قدر باهوش هست که 
بفهمد، حرفی که زده تبعات ســنگینی ندارد 
و ایران در هر حــال و کماکان به همان روال 

سابق از سوریه حمایت خواهد کرد.
رودربایســتی را کنار باید نهاد. حرفی که اسد 
زده، به معنی پایان دوســتی ایران و ســوریه 
نیســت. اما لازم اســت وزارت امور خارجه و 
سپاه قدس، به شکل آشــکار و بدون تعارف، 
اقدام اســد و دیگر ســران کشــورهای عربی 
منطقــه را محکوم کننــد و بگویند تهران در 
مورد این مســائل حیاتی، با کســی شوخی 

ندارد.
مطرح شدن مســاله جزایر ایرانی خلیج     فارس 
و امضای برخی متحدان یا دوستان منطقه     ای 
ایران مانند ســوریه و عراق پــای این بیانیه 
بــار دیگر توجه تحلیلگــران داخلی را به این 
مســاله معطوف کرد که چرا کشــورهایی در 

ســطح منطقه یا فرامنطقه که ایــران آنها را 
دوست خود می     پندارد مانند چین و روسیه یا 
ســوریه و عراق پای بیانیه     ای را امضا می   کنند 
که می     دانند ادعای مطرح شــده در آن، جزو 
خطــوط قرمز ایران و در زمــره منافع حیاتی 

کشورمان به شمار می     رود.
 در متن بیانیه کشورهای عربی شامل الجزایر، 
سوریه، بحرین، کومور، جیبوتی، مصر، عراق، 
اردن، کویت، لبنان، لیبی، موریتانی، مراکش، 
عمان، فلســطین، قطر، عربســتان، سومالی، 
ســودان، تونس، امارات     متحــده عربی و یمن 
آمده اســت: »بر حاکمیت امارات     متحده     عربی 
بر جزایر ســه     گانه تنب کوچک، تنب بزرگ، 
ابوموسی تاکید شــده و از جمهوری اسلامی 
ایران می     خواهد که بــه ابتکار امارات متحده 
عربی بــرای یافتن راه حلی مســالمت     آمیز از 
طریق مذاکرات مســتقیم یا مراجعه به دیوان 
بین المللی دادگســتری و منشور سازمان ملل 
متحد به این مساله پاســخ دهد.« این بیانیه 
مدعی شــده که این امر به اعتمادســازی و 
افزایش امنیت و ثبات در منطقه کمک خواهد 
کرد. این اقدام ســران عربی واکنش تهران را 
به دنبال داشت و ناصر کنعانی پنج شنبه شب 
در یک موضع     گیری رســانه     ای در این ارتباط 
گفت: »به دفعات تصریح و تاکید شــده است 
که جزایر سه     گانه      ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ 
و تنب کوچک جزء لاینفک و ابدی سرزمینی 
جمهوری اســلامی ایران بوده و طرح اینگونه 
ادعاهای بی     اساس در این بیانیه مردود است.«

 سید حسین موســویان، دیپلمات پیشین با 
انتشــار پیامی در شــبکه اجتماعی ایکس به 
بیانیه کشــورهای عربی که در پایان اجلاس 
ســران اتحادیه عرب در منامه بحرین قرائت 
شــد، واکنش نشــان داد و نوشــت: »خبری 
عبرت آموز! بشار اسد همراه با سایر کشورهای 
عربی، بیانیه حمایت از تعلق جزایر ســه گانه 

ایرانی به امارات را امضا کرد!«
 بحث ادعایی در مورد جزایر ســه     گانه از سال 
۱۹۹۲ وارد بیانیه     های شورای همکاری خلیج 
فارس شــده و به عنوان یک بند ثابت در آن 

درج می شود.
 اما در نشســت ســران عرب، بحث جزایر به 
عنوان یک بند ثابت مطرح نیســت و طرح آن 
به میزبان و میزان زاویه داشــتن آن با ایران و 

روابطش با امارات بستگی دارد.
همچنین در رسانه     ها یا توسط دمشق و بغداد 
اعلام نشــده که آنها از حق تحفظ در رای به 
بیانیه سران استفاده کرده باشند. بعد از حمله 
آمریکا به عراق، نزدیک به ۲۰ نشســت سران 
عرب برگزار شده که عراقی     ها در آنها شرکت 
کرده     اند و اگر بیانیه     ای صادر شــده که در آن 
بحث جزایر پرداخته شده به آن رای داده     اند.

 البته شــاید در مواردی و در شرایط خاصی 
عراق با حــق تحفظ بیانیه را پذیرفته شــده 
باشــد. همچنانکه در نشست اضطراری اخیر 
سران عرب و شــورای همکاری گفته شد که 
عــراق بــا ۳، ۴ تحفظ در خصــوص رابطه با 
اسرائیل و طرح صلح، بیانیه را پذیرفته است.

سوریه که بعد از ۱۲ ســال تعلیق عضویتش 
در این ســازمان، برای دومین سال است که 
در نشست سران عربی حضور پیدا می     کند، با 
امضای بیانیه     ای، موجبات تعجب تحلیلگران را 
فراهم آورد. زیرا نزدیک به یک دهه که سوریه 
درگیر جنگ داخلی و فشارهای خارجی برای 
برکناری بشــار اسد بود، ایران نه تنها در مهار 
و نابودی داعش کنار ســوریه ایســتاد بلکه با 
کمک به دولت اســد در شــرایطی که حتی 
کشــورهای عربی منطقه نیز او را طرد کرده 

بودند، باعث شد اسد سرپا بماند.
 اما با فروکش کردن بحران در سوریه، از بین 
رفتن داعش و برقراری نســبی امنیت و ثبات 
در این کشور پســاجنگی، امروز بشار اسدی 
که به جد بــه دنبال کمک     های کشــورهای 
دیگر برای بازسازی است، آغوش خود را برای 

برادران عربش گشوده است.
 اردیبهشت ماه سال گذشته در سی و دومین 
نشست سران کشورهای عربی که به میزبانی 
عربستان سعودی و در شهر جده برگزار شد، 
بشار اسد رئیس جمهور سوریه بعد از ۱۲سال 
در این نشســت حضور پیدا کرد. در دوازدهم 
نوامبر ۲۰۱۱ و چند مــاه پس از آغاز بحران 
سوریه، برخی کشــورهای عربی مانند دولت 
وقت قطر و عربستان سعودی تصمیم گرفتند 
اتحادیه عرب  عضویت سوریه در نشست     های 

تعلیق شود.
 بهانــه برخی مقامــات عربی بــرای تعلیق 
کرسی سوریه در جلسات اتحادیه عرب، اتهام 
ســرکوب مردم به دولت ســوریه بود. برخی 
کشــورهای عربی نیز نمایندگی های سیاسی 
و حتی کنســولی خود را در ســوریه تعلیق 
و تعطیــل کردند. اما طی تمام این ســال ها 
جمهوری اسلامی ایران کنار دولت بشار اسد 

ایستاد و تمام قد از آن دفاع کرد.

بالگــرد حامــل رئیس جمهــور حیــن بازگشــت از افتتاح 
ســد »قیــز قلعــه ســی« در منطقــه جنگلــی دیزمــار 
 بیــن روســتای اوزی و پیــر داوود دچــار ســانحه شــد.

ایــن حادثــه در زمان بازگشــت رئیــس جمهــور از آیین 
افتتــاح ســد مشــترک "قیــز قلعه ســی" در حوالــی بعد 
 از ظهــر امــروز یــک شــنبه- ۳۰ اردیبهشــت- رخ داد. 
رئیس هلال احمــر از افزایش تیم های امــدادی اعزامی به 
منطقــه از ۲۰ به ۴۰ تیم خبــر داد و گفت: منطقه را پایش 

می کنیم با توجه به نشــانه هایی که در منطقه داریم شرایط 
جوی بســیار نامساعد و سخت گذر اســت اما با تمام تلاش 
اقدامات جســت وجــو انجام می شــود. از پهپاد اســتفاده 
کردیــم اما بــا توجه به شــرایط جوی هوا امکان جســت و 
جــوی هوایی وجود ندارد. از طریق نیروهای واکنش ســریع 
در حال جســت و جو هســتیم ایــن منطقه یــک منطقه 
 کوهســتانی سخت گذر است و تا تبریز ۲ ساعت فاصله دارد.
بالگــرد حامــل رئیس جمهــور حیــن بازگشــت از افتتاح 

ســد »قیــز قلعــه ســی« در منطقــه جنگلــی دیزمــار 
 بیــن روســتای اوزی و پیــر داوود دچــار ســانحه شــد.
آیت الله رئیسی، حجت الاســلام آل هاشم امام جمعه تبریز، 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه، مالک رحمتی استاندار 
آذربایجان شــرقی، خلبان، کمک خلبــان، کروچیف)یعنی 
دســتیار خدمه پرواز( سر تیم حفاظت و یکی از محافظین و 
 چند تن دیگر از همراهان از جمله سرنشینان این بالگرد بودند.  
شــرایط ســخت آب و هوایــی و مــه ســنگین تــلاش 
کــرد. روبــرو  ســختی  بــا  را  امــدادی   گروه هــای 

»احمد وحیدی« وزیر کشور در گفت وگویی در تشریح جزئیاتی 
از وقوع حادثه برای بالگرد رئیس جمهور اعلام کرد: همانگونه 

که مســتحضر هستید با افتتاح سد قیز قلعه سی که با حضور 
رئیس جمهور آذربایجان اتفاق افتاد، رئیس جمهور با همراهان 
خود با چند بالگرد در حال بازگشت از منطقه بودند که یکی از 
 بالگردها به دلیل شرایط بد جوی ناچار به فرود سخت می شود.
وحیــدی افزود: گروه های مختلف امــدادی به طرف منطقه 
در حرکت هســتند ولی با توجه به مه آلودی و نامناسبی هوا 
ممکن است تا رسیدن به منطقه نیاز به زمان باشد، کارها در 
دســت کنترل اســت گروه های امدادی در حال انجام کارها 
هستند امیدواریم به ســرعت به محل حادثه برسند. لازم به 
ذکر است تا ســاعت ۲۰ روز یکشنبه ۳۰ اردیبهشت که این 
گزارش تنظیم شد خبر جدیدی از این حادثه در دست نیست.

بالگردحاملرئیسجمهوردربازگشتازافتتاحسد»قیزقلعهسی«دچارسانحهشد
فرود سخت

امضای دوستان ایران پای بیانیه ادعای امارت بر مالکیت جزایر سه گانه ایرانی!

خنجر از پشت

"دیفنــس وان": مقامات چیــن از یک دهه 
پیش به این نتیجه رسیده اند که برای تامین 
امنیــت پروژه های فرامــرزی و دیگر منافع 
راهبردی خــود نیاز مبرمی بــه پیمانکاران 

نظامی خصوصی دارند.
پایگاه آمریکایی "دیفنس وان" در گزارشی به 
تــلاش و نیاز چین برای الگوگیری از ایران و 
روسیه در تربیت نیروهای نیابتی برای تحقق 
اهداف راهبردی در ورای مرزها بدون دخالت 

مستقیم، پرداخته است.
چیــن مطمئنا طی دهه گذشــته شــاهد 
بوده اســت که روســیه و ایران از بازیگران 
غیردولتی بــرای تعقیب اهــداف راهبردی 
خود در اوکراین، غزه و جاهای دیگر استفاده 
کرده اند. پکن چه درس هایی ممکن اســت 
گرفته باشــد و چگونه ممکن اســت شاهد 

اعمال آنها باشیم؟
کرملین طیفی از بازیگران غیردولتی را برای 

انجام خواســته خود پرورش داده است. در 
اوکراین، روســیه گروه "واگنر" را راه اندازی 
کرد، یک شــرکت نظامــی خصوصی که در 
برخی از خونین ترین نبردها شرکت داشت.

این گروه همچنین طی ســال های گذشته 
تحت عنوان "ســپاه آفریقا" بــرای کمک به 
کودتای نظامیان علیه دولت های وابسته به 
غرب در سراسر جنوب صحرای آفریقا مستقر 
شده اســت. در دنیای آنلاین نیز کرملین از 

"مزارع ترول" مانند آژانس تحقیقات اینترنتی 
برای تحت تاثیر قرار دادن انتخابات در دیگر 
کشــورها به ویژه آمریکا و تضعیف حمایت 

خارجی از اوکراین استفاده کرده است.
در همین حال، تهران از نیروی قدس ســپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی خود برای توسعه، 
حمایت و تامین مالی شــبکه گسترده ای از 
شبه نظامیان و جناح های سیاسی در سراسر 

خاورمیانه استفاده کرده است.

الگوگیری چین از ایران برای ایجاد "نیروهای نیابتی" 

ازفرشهایسعدآبادچهخبر؟
معاون امور حقوقی رئیس جمهور گفت: دستگاه قضایی 
این گمان را دارد که فرش ها به خارج از کشــور منتقل 

شده باشند.
»فرش ها را بار وانت کردند و بردند« این اظهار نظر کسی 
بود که خود از نزدیک شاهد خارج شدن فرش های نفیس 
از کاخ سعد آباد بود که اردیبهشت ماه از رسانه ها پخش 
شــد. اظهاراتی که باعث جنجال های بسیاری در رسانه 

ها شد.
 

ë  حکایت بیش از ۴۸ تخته فرش مربوط به
دوره قاجار

 سپهر خلجی رئیس شــورای اطلاع رسانی دولت دراین 
باره بیان کرد:  »پرونده ســرقت از کاخ سعدآباد که بیش 
از ۴۸ تخته فرش بعضاً مربوط به دوره قاجار است و قابل 

قیمت گذاری نیست در دولت گذشته اتفاق افتاد.«
 در همان زمان علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت 
هم گفت: »این موضوع قدیمی بوده اســت. این دولت، 
چون فســاد ها را پیگیری می کند، یکی یکی هر کدام از 
فساد هایی را که روی زمین مانده و پیگیری نشده دنبال 

می کند، خودش متهم می شود.
 از رسانه ها خواهش می کنم روشن باشند که چه کسی 
شــاکی و چه کسی متهم اســت؟ دولت شاکی است و 
تخلفاتی را که چه در گذشــته و چه در دوره حاضر رخ 

دهد باید پیگیری کرد.«
بعــد از آن هم محمــد دهقان معــاون حقوقی رئیس 
جمهوری تعداد متهمان پرونده مفقود شــدن فرش های 
مجموعه سعدآباد را ۹ نفر عنوان کرد و به تشکیل پرونده 
قضایی در این باره اشاره کرد و گفت: یکی از اعضای ارشد 
دولــت قبل و فرزند وی از متهمان اصلی مفقود شــدن 

فرش های سعدآباد هستند.

ë  نمی دانم این فرش ها اصلا چه بوده و به ما
هم ربطی نداشته است!

با این حال اما وزیر میراث فرهنگی دولت حسن روحانی  
علی اصغر مونســان، در این باره گفت: این طور نیست که 
این فرش ها تاریخی بوده باشــند. آنچه در اختیار میراث 

بوده خیالتان راحت باشد که سرجایش است. 
پروتکل های بسیار سختی هم در مورد این اموال اعمال 
می شود. من در جریان این مطلبی که مطرح شده نیستم، 

اما می دانم به موزه های سعدآباد ارتباطی نداشته است.
 اگــر این فرش ها تاریخی بود، در اختیار میراث بود و در 
موزه های ما قرار داشت. اموال ما سر جایش است. امکان 
ندارد که این فرش ها اثر تاریخی بوده باشند و در اختیار 

نهاد قرار گرفته باشند.
 هر آنچه تاریخی بوده و اموال میراث فرهنگی بوده ســر 
جایش است. آنچه در موزه های سعدآباد بوده سرجایش 
است. نمی دانم این فرش ها اصلا چه بوده و به ما هم ربطی 

نداشته است.«

ë  حال اما با گذشــت مدتهــا مجددا این
موضوع بر سر زبان ها افتاده است.

 چند روز قبل بود که محمد دهقان معاون امور حقوقی 
رئیس جمهور گفت: »برای دســتگاه قضایی اصل وقوع 
جرم محرز شــده و در این  باره از چند نفر از متهمان نیز 

بازجویی شده است.
دستگاه قضایی این گمان را دارد که این فرش ها به خارج 
از کشــور منتقل شده باشند، اما در هر صورت تصمیم با 
قاضی اســت و امیدواریم پیگیری های دستگاه قضایی، 
هم منجر به بازگشت این فرش ها و هم مجازات کسانی 
شود که در دولت گذشته این فرش های نفیس را از کاخ 

سعدآباد خارج کردند.«
 موضوعی که باعث شد تا دفتر رئیس جمهور سابق به آن 
واکنش نشــان دهد و در این زمینه بیان کرد::»مفقودی 
فرش ها در فاصله سال های ۹۲-۱۳۹۰ رخ داده و اولین بار 
توسط دولت دوازدهم در سال ۱۳۹۹ گزارش و به مراجع 

قضایی و نظارتی ارجاع داده شده است.«
 

ë  بیانیه بیش از هرچیــز عذر بدتر از گناه
است!

حسین کنعانی مقدم  فعال سیاسی در این زمینه معتقد 
اســت : دفتر آقــای روحانی به وکالــت از آقای روحانی 
بیانیه ای را صادر کرده که در اینجا باید به چند ابهام پاسخ 
داده شود ابتدا اینکه بر اساس شواهد مشخص شده این 
اتفاق در دولت یازدهم رخ داده و باید به این سوال پاسخ 
داده شود که این فرش ها مفقود شده، جا به جا شده و یا 

سرقت شده است!
وی گفت: اگر سرقت شده مسئولان حراستی باید پاسخ 
دهند که چرا حراست لازم را انجام ندادند و این قالی های 
نفیس مفقود شده و چه سرنوشــتی برایش ایجاد شده 
است.کنعانی مقدم ادامه داد: اگر هم جابه جا شده است 
باید اطلاعاتش در اختیار دادستانی قرار داده شود و این 
قالیچه ها یافته شود. اگر سرقت شده مسئولان مسئول 
هستند که چرا پیگیر این ســرقت نشدند و چرا افرادی 
که مسئول بودند نتایج تحقیقات خود را در اختیار افکار 

عمومی و دادستانی قرار ندادند.
او گفت: معتقــدم این بیانیه بیش از هرچیز عذر بدتر از 
گناه است و قاعدتا دادستانی باید تحقیقات نهایی خود را 
در این زمینه انجام دهد . این فعال سیاسی همچنین با 
اشاره به اظهارات متعدد حسن روحانی در رسانه ها بیان 
کرد: عمدتا سیاستمداران ما زمانی که از مسئولیت های 
خود برکنار می شوند تلاش می کنند تا با طرح مسائلی 
دیده شوند و از این طریق بتوانند به حیات سیاسی خود 

ادامه دهند.
کنعانی مقــدم گفت: به نظرم بعد از اینکه او از ســپهر 
سیاسی کشور کنار گذاشته شــد و شورای نگهبان هم 
دلایل رد صلاحیتش را اعلام کرد در تلاش است تا برای 
دیده شدن اقداماتی را انجام دهد که تازه الان ابتدای این 
امر است. اینکه کســی بخواهد با جنجال های سیاسی 
در سپهر سیاسی باقی بماند نتیجه ندارد، این رفتارها را 
احمدی نژاد نیز داشت . در پایان اما بد نیست که درباره 
این فرش ها به نظر وزیر میراث فرهنگی نیز اشــاره ای 
داشته باشیم که گفته است:  فرش و غیرفرش، نفیس و 
غیر نفیس ندارد، بیت  المال یک ریال هم اهمیت دارد باید 

پیدا  و حفظ شود.

نگاه روز

مخالفترئیسدیوانعالی
کشورباتعطیلیشنبهها

رئیس دیوان عالی کشــور گفت: تعطیلی شنبه 
با اســتدلال اینکه از نظر اقتصادی دچار مشکل 
هستیم، به هیچ وجه قابل پذیرش نیست. اکثریت 
قاطع مردم در ایران ارتبــاط اقتصادی با خارج 
از کشــور ندارند. حجت الاســلام والمســلمین 
محمدجعفر منتظری در جلسه شورای معاونین، 
در خصوص کاهش ساعت کاری گفت: تصویب 
چنین مصوبه ای از سوی یک مجلس انقلابی بعید 
بود و کاهش ساعت کاری با شعار سال »جهش 
تولید و مشارکت مردم« هم خوانی ندارد. منتظری 
تصریح کرد: تعطیلی شنبه با استدلال اینکه از 
نظر اقتصادی دچار مشکل هستیم، به هیچ وجه 
قابل پذیرش نیست، اکثر مردم در ایران ارتباط 
اقتصادی با خارج از کشــور ندارند و در خصوص 
آن اقلیت می توان تدابیر خاص دیگری اندیشید، 
درصد اندکی از ادارات و بانک ها می توانند مشکل 
اقتصادی تجار و کسانی که ارتباط بین المللی و 
اقتصادی با خارج از کشور دارند را مرتفع کنند، 
بنابراین اینکه بخواهیم بــا تصویب این مصوبه 
اکثریت را فدای اقلیت کنیم، خلاف عقل، منطق، 

روش و رویه ماست.

عضو کمیسیون آموزش مجلس:

آقایوزیروقتیتواناییصدور
یککارتامتحانیراندارید،
بهترینکارخداحافظیاست!

عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
مجلس با اشاره به ناتوانی وزارت آموزش و پرورش 
در صدور کارت امتحانی برای دانش آموزان گفت: 
وقتی در توانایی شما صدور یک کارت امتحانی 
نیست، بهترین کار خداحافظی از وزارت آموزش 
و پرورش است. محمد مولوی در نشست علنی 
مجلس شورای اســلامی در تذکر شفاهی خود 
ضمن تشکر مردم از اعتماد به وی در مرحله دوم 
انتخابات گفــت: آقای رئیس جمهور دوم مهر و 
سوم خرداد ها بر آبادان و خرمشهر گذشت، لطفا 
اگر قرار اســت مجدداً قدم به این شهر بگذارید، 
تنها تصمیمی که از شما انتظار داریم این است 
که ســریعاً دســتور دهید تا گمرکات آبادان و 
خرمشهر در مبادی ورودی شهر مستقر شود، در 
غیر این صورت مجبور هستیم خودمان در مبادی 
ورودی چــادر بزنیم و این کار را شــخصا انجام 
خواهم داد. وی خطاب به وزیر آموزش و پرورش 
نیز گفت: آغاز سال تحصیلی، کلاس بدون معلم 
داشتیم، در میانه سال نیز بدون پرداخت و توجه 
به معلمان و در پایان ســال حوزه های امتحانی 
بدون دانش آموز را شاهدیم. از شما چطور می توان 
انتظار داشــت که سند تحول بنیادین را اجرایی 
کنید، وقتی در توانایی شــما صدور یک کارت 
امتحانی نیست، بهترین کار خداحافظی از وزارت 

آموزش و پرورش است.

منتخب مجلس دوازدهم :

امنادربارهگزینهریاستمجلس
تصمیمگیرینکردهاست

منتخب مجلس دوازدهم گفت: ائتلاف مردمی 
نیروهای انقلاب اســلامی دربــاره گزینه مورد 
حمایت برای ریاســت مجلــس، تصمیم گیری 

نکرده است. 
حمید رســایی منتخب مجلــس دوازدهم در 
حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت:گزینه ســلبی ائتلاف امُنا در خصوص 
ریاست مجلس به صراحت در ایام انتخابات اعلام 
شــده اما در خصوص گزینه مورد حمایت برای 
ریاست مجلس، هنوز هیچ تصمیمی از طرف امُنا 
گرفته نشــده است. اخبار منتشره محصول اتاق 
عملیات روانی کســانی است که احساس خطر 

کرده اند.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

نظامدربرخوردبافساد
باکسیتعارفندارد

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفت: حق الناس بخشودنی نیست و هر مفسدی 
در هر رده و هر مقامی که باشد باید به سزای کار 

ننگین خود برسد.
اســماعیل حســین زهی  با تاکید بر ضرورت 
برخورد و زندانی کردن مفســدان اقتصادی در 
رده های مختلف ســازمانی و وزارتی، بیان کرد: 
ما در یک کشوری زندگی می کنیم که از منابع 
زیادی برخوردار است و مردم دینداری نیز دارد 
اما متاسفانه گاهی مفاسدی مانند چای دبش یا 

فساد در خوراک دامی به گوش می رسد.

کوتاه ازسیاست

یک دانشجوی حامی فلسطین 
در جشن فارغ التحصیلی دانشگاه نیویورک آمریکا

خانواده سلطنتی نروژ 
در طول جشن روز ملی رویترزرویترز

به روایت تصویر
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گیرد اخذ شناسه یکتا جلوی فعالیت های قاچاق را می 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی به بیان توضیحاتی درباره دلیل اجباری شدن اخذ شناسه یکتا 
برای فعالان اقتصادی پرداخت.مهدی عسگری ، درباره تأثیر اجباری شدن اخذ شناسه یکتا برای فعالان اقتصادی بر 
اساس قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار گفت: صدور مجوز الکترونیکی برای کسب و کارها اقدامی است که 
در کشورهای مختلف دنیا پیاده شده و اثر بخشی هم داشته است.عسگری عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی در ادامه بیان کرد: ما باید شبکه توزیعمان به طور کامل شفاف باشد و سیستم اقتصادی و افراد فعال در این 
حوزه هم باید به طور کاملًا شــفاف فعالیت کنند و پیش زمینه این فعالیت شفاف اخذ شناسه یکتای الکترونیکی 
برای آنها است.این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: اخذ شناسه الکترونیکی )شناسه یکتا( برای تمام کسانی 
که می خواهند به نحوی فعالیت سالم اقتصادی داشته باشند یک اتفاق برد برد محسوب می شود.عسگری در ادامه 
تاکید کرد: وقتی فعالان اقتصادی شناســه یکتا داشــته باشند در یک مسیر شــفاف حرکت می کنند و از ابتدای 
تولید یک محصول تا انتهای زنجیره یعنی توزیع و مصرف توســط مردم را به این وســیله می توانیم رصد کنیم.

بازارهای صادراتی فعال نشوند، صنعت محکوم به فنا است
رئیس انجمن سنگ ایران گفت: در حوزه سنگ به دلیل سیاست گذاری های دولت ها نگاه ها همیشه معطوف 
به داخل کشــور بوده و به تبع آن با تحریم ها و عدم شــرکت در نمایشگاه های خارجی مواجه شده ایم، اگر 
نگاه ما به ســمت بازارهای صادراتی نباشد، محکوم به فنا هستیم.بهرام شکوری، افزود: در مورد مصرف سنگ 
ها هم رتبه اول را داریم، چون بخش عمده تولید به مصرف داخلی می رســد. در بهترین شــرایط تولید سنگ 
در ایران ۱۵ میلیون تن بوده است که همواره ۹۰ درصد آن در داخل کشور مصرف شده است. تولید سنگ در 
ترکیه ۱۱ میلیون تن در سال است که بالای ۸۰ درصد آن به صورت فرآوری نشده صادر می شود، ما در حال 
حاضر بین ۸ تا ۱۲ میلیون تن تولید داریم که اکثر آن در داخل کشور استفاده می شود.رییس انجمن سنگ 
ایران تصریح کرد: در بهترین شرایط ما بیشتر از ۷ درصد سنگ صادر نکرده ایم، در صورتی که کشوری مانند 
ترکیه ۸۰ درصد تولیدش را صادر می کند. حتی کشــور ایتالیا ، ۲۲ درصد ســنگ خود را به صورت فرآوری 

نشده صادر می کند.

اخبار  کوتاه

دولت در آخرین گزارش خود، اعلام کرده اســت 
که در فروردین امســال میزان دارایی های ارزی 
کشــور حدود ۲۰۰ میلیــون دلار افزایش یافته؛ 
این خبر بــه معنای تراز مثبت ۲۰۰ میلیون دلاری 
خرید دارایی های ارزی نسبت به فروش آن است. 
همچنین براساس این خبر نرخ رشد نقدینگی که تا 
پایان اسفند سال گذشته به ۲۴ درصد کاهش یافته 

بود، در فروردین به ۲۳ درصد رسیده است.

نــگاه خوشــبینانه دولت مبنی بر رونــد رو به بهبود 
اقتصاد، بــه دلیل همین کاهش یــک درصد ضریب 
فزاینــده و نرخ پایه پولی و نقدینگی اســت. به بیانی 
دیگر طرفداران دولت بر این باورند در ادامه انتظارات 
تورمی کاهش یافته و پایــه پولی و ارزش واحد پول 
ملی به ثبات بیشــتری خواهد رســید. اما پرســش 
اینجاست که آیا این یک درصد تغییر و به گفته خود 
دولت کاهش در شــرایط فعلی کشــور که با تورمی 
بالای ۴۰ درصد درگیر است، به حدی تاثیرگذار بوده 
که آن را بتوانیم دســتاورد دولت سیزدهم در ابتدای 

سال ۱۴۰۳ بدانیم؟
همزمان با کاهش نقدینگی باید از تورم کاسته شود

سیاوش غیبی پور، کارشناس اقتصادی ، به غیرشفاف 
بودن درآمد های دولت در چند سال اخیر اشاره کرد 
و گفت: طی چند سال گذشته به ویژه در دو سال اخیر 
به دلیل تشدید شرایط تحریمی، فروش نفت ایران در 
ابهام بوده و آمار دقیق و عمومی از میزان درآمد های 
نفتی در دســت نیست. تنها چیزی که می توان به آن 
اســتناد کرد، آمار های اعلامی از سوی بانک مرکزی 

درباره درآمد های صادراتی ایران اســت.وی ادامه داد: 
بــا فرض قبول کــردن ادعای عنوان شــده مبنی بر 
رشــد ۲۰۰ میلیون دلاری درآمد های ارزی ایران در 
فروردین ســال جاری، اگر بخواهیم درباره تاثیر این 
اتفاق صحبت کنیم، بایــد منتظر وضعیت اقتصاد در 

ماه های آینده بمانیم. 
هر چقدر که درآمد های ارزی کشــور بیشــتر شود، 
میــزان اعتبار پول ملی نیز رشــد خواهد یافت.غیبی 
پور تصریح کرد: در چند ســال اخیر به دلیل کاهش 
ذخایــر ارزی، ارزش پول ملی نیــز کاهش یافت و با 
اجرای سیاست های نادرست در کنار آن، شاهد رشد 

نقدینگی و تورم بودیم. 

حــال که تــراز مثبــت ۲۰۰ میلیــون دلاری خرید 
دارایی های ارزی نســبت به فروش آن رخ داده، باید 
منتظر باشــیم تا در ماه های آینــده اثر آن را بر روی 
تــورم و عناصر تولید ببینیم. ارزش پول ملی در ادامه 
و کنترل نقدینگی در کشــور، از دیگر پیامدهایی ست 

که انتظار داریم تا در اقتصاد رخ دهد.
 این کارشــناس اقتصادی توضیح داد: همان طور که 
پیش تر گفته شــد، اگر در ماه هــای آینده به ویژه در 
خردادماه، ارزش پول ملی حفظ نشده و همچنان ارز 
بر مدار صعود نجومی باشد، باید به روند روبه بهبودی 

که دولت به آن اظهار داشته شک کرد. 
مهم تریــن بحث اقتصادی در ایران آن اســت که هر 

زمان فروش نفت افزایش پیدا کند، درآمد ها و ذخایر 
ارزی کشور نیز رشــد می یابند.به گفته وی، پایه های 
اســتراتژیک بر این مبنــا بود که ایــن درآمد ها در 
صندوق توســعه ملی قرار گرفته و پشــتوانه ای برای 
اقتصاد کشور محسوب شوند.غیبی پور تصریح کرد: بنا 
بود تا از درآمد های ارزی برای عمران، سرمایه گذاری 
بر توســعه های زیرساختی و ســایر موارد اینچنینی 

استفاده شود.
 اما عملکرد ها تا به امروز، نشان داده نه تنها این روند 
حاکم نبوده، بلکه از ذخایر صندوق توسعه ملی برای 
موارد مصرفی، واردات کالا هــا و تامین نیاز های بازار 
استفاده شده است. به نظر می رسد خبر های مختلفی 
که طــی چند ماه اخیــر مبنی بر رشــد چاپ پول، 
نقدینگی و موج های تورمی در بازار اعلام شده، دولت 
را به صرافــت انداخته تا حداقل خبری مثبت در این 

آشفته بازار اقتصادی منتشر کند.
 کاهش یک درصدی میزان نقدینگی در فروردین ماه 
سال جاری اگر صحت داشته باشد، نباید پایه و اساس 
خوشــبینی ها نســبت به آینده قرار گیرد.اگر دولت 
برنامه ای جدید در راســتای سامان دهی وضع موجود 
دارد، باید به نحو احســن آن را به کار گرفته و نتایج 
آن به طور مشهود در بازار و برای مردم قابل مشاهده 
باشــد. وضعیت تورمــی، روند رو به رشــد گرانی در 
تمامی بازار هــای اقتصادی و همچنین افول لحظه ای 
و خجالت بار ارزش پول ملی، باید با این تغییرات یک 
درصدی، متوقف شود. اگر تلاش های دولت در نهایت 
به این نتایج منتج نشود، اخبار و اعداد و ارقام اعلامی، 

هیچ ارزشی برای اقتصاد در پی نخواهند داشت.

نتایج ادعای دولت درباره کاهش یک درصدی نقدینگی چه زمانی مشخص می شود ؟

آقای رئیسی؛ نتیجه از حرف مهم تر است 

با وجود هشــدارهای کارشناســی از احتمال کسری 
شــدید بودجه در صورت تــداوم پرداخت یارانه های 
تشویقی، سخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری 
درباره ادامه طرح کالابــرگ فجرانه اعلام کرد که با 
توجه به اســتقبال ۶۰ میلیون نفری از اجرای طرح 
کالابــرگ الکترونیکی و تاثیــر مثبتی که بر طبقات 
ضعیف و متوسط جامعه گذاشته، اهتمام دولت تامین 
منابع لازم برای ادامه طرح اســت.وزیر کار نیز هفته 
گذشته در حاشیه جلسه هیات دولت تاکید کرد که 
سیاست دولت این است که طرح کالابرگ تداوم پیدا 

کند.
پیش از آن نیز وزیر کار در حاشیه برنامه پاسخ گویی 
به ســوالات مردمی در مرکــز ارتباطات مردمی نهاد 
ریاســت جمهوری خبر داد: بالغ بر ۲۰ میلیون خانوار 
در دهک یک تا هفت درآمدی تحت پوشــش طرح 
کالابــرگ الکترونیکی قــرار گرفتنــد و حدود ۶۰ 

میلیون نفر از جامعه ایرانی مشمول کالابرگ شدند.
این اظهــارات مقامــات دولتی در حالی اســت که 
بررسی های کارشناسی نشان می دهد درصورت تداوم 
پرداخت یارانه های تشــویقی، رقــم یارانه ها به ۴۰۲ 
هزار میلیارد تومان می رســد؛ در حالی که این ردیف 
در بودجه ســال جاری حدود ۸۷ هزار میلیارد تومان 

کسری خواهد داشت. 
بهمن ســال گذشته نیز در قالب طرح فجرانه، اعتبار 
اضافی برای اســتفاده از کالابرگ در نظر گرفته شد 
که قرار بود این طرح تا اردیبهشــت ماه ســال جاری 
ادامه یابد، اما حال صحبت از آن است که شاید طرح 
یارانــه فجرانه ادامه پیــدا کند.مطابق گزارش مرکز 
پژوهش هــای مجلس، در ســال ۱۴۰۲ ردیف یارانه 
نقدی، معیشتی و کالابرگ الکترونیک با رقمی حدود 
۳۳۶.۵ هــزار میلیارد تومــان نزدیک به ۱۰۷ درصد 
عملکرد داشــته است که عمدتا به دلیل اجرای طرح 
الکترونیکی بوده است.مرکز  یارانه تشویقی کالابرگ 
پژوهش های مجلس تاکید می کند که برای شش ماه 

اول ســال ۱۴۰۲ این یارانه تنها به ســه دهک اول 
درآمدی تعلق می گرفت، اما در شــش ماه دوم دولت 
هفت دهک را مشــمول اســتفاده از یارانه تشویقی 

کرده است.
 به عــلاوه اینکه نحوه اجرا ابتــدا به صورت تخفیف 
کالایی برای مشــمولین بود، اما در ماه پایانی ســال 
ســازوکار اجرایی تــا حدی تغییر کرد و باعث شــد 
جمعیت بیشــتری از طــرح اســتقبال کنند.مرکز 
پژوهش ها اشاره دارد که نحوه اجرا و وسعت جمعیت 
گروه هدف و همچنین میزان استقبال مشمولین در 
سال ۱۴۰۳، همگی مولفه هایی است که ممکن است 
اعتبار مــورد نیاز برای اجرای طرح یارانه تشــویقی 
کالابرگ الکترونیــک را تحت تاثیر قرار دهد. هرچند 
منابــع درنظرگرفته شــده برای پرداخــت کالابرگ 
الکترونیک در بودجه ســال جاری به وضوح مشخص 

نشده است.
در همین خصوص، غلامرضا ســلامی، اقتصاددان با 
اشــاره به احتمال کسری شــدید بودجه در صورت 

تداوم پرداخت یارانه های تشــویقی گفت: به هرحال 
با این گونه سیاســت ها، بر رقم کسری بودجه افزوده 
می شود. کل کسری بودجه دولت خیلی بیشتر از این 

حرف ها است.
وی افزود: در این بخش که خرج دولت موجه اســت، 
اما جاهایی وجود دارد که خرج ها اصلا توجیهی ندارد 
و باید دقــت کنند که آن هزینه ها حذف می شــود.
ایــن اقتصاددان با اشــاره به این که گــزارش مرکز 
پژوهش های مجلس، یک حقیقت را درباره کســری 
بودجه می گوید، تصریح کرد: کســری بودجه دولت 
نباید بهانه ای باشد که این نوع پرداخت های یارانه ای 
قطع شــود، زیرا از گروه های ۱۰ گانه، ۶ گروه تحت 
فشار هســتند. اما اگر این یارانه به گروه های بالاتر و 
پردرآمــد، یعنی ۸، ۹ و ۱۰ پرداخت می شــود، باید 
سیستم اصلاح شود.سلامی در ادامه گفت: دولت در 
رابطه با کســری بودجه بایــد یارانه های دیگر حذف 
کند؛ مثل یارانه انرژی. این یارانه ها مشکل ساز است؛ 

یارانه ای که افراد ثروتمند از آن استفاده می کنند.

تداوم پرداخت یارانه های تشویقی ، بر رقم کسری بودجه می افزاید

سنگینی فشار یارانه  پنهان بربودجه 

گزارش

نزولی شدن منحنی تورم 
کنترل نقدینگی  با 

    عباس عرب مازار / استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی  	
در امر سیاست گذاری اقتصادی، معمولا مراحل مختلفی وجود 
دارد، یکی تدوین و تصویب سیاســت، دیگری ابلاغ سیاســت 
و بخــش بعدی هم اجرای سیاســت اســت. منتهی موفقیت 
همه این مراحل منوط به این اســت که عامل های اقتصادی و 
مردم با آن سیاســت همراهی داشته باشند تا بتواند به نتیجه 
مطلوب برســد. یکی از آن عواملی که بسیار موثر است، اعتماد 
و اطمینــان مردم از مفید بودن اجرای سیاســت و عدم تغییر 
سریع آن است. بنابراین سیاست پولی و ارزی که توسط بانک 
مرکزی طراحی و اجرا می شود، اگر عامل های اقتصادی شامل 
بنگاه هــا و خانوارها به درســتی و مفید بــودن آن اطمینان و 
اعتماد داشــته باشــند که به طور جدی دنبال و موفقیت های 
پیش بینی شده برای آن حاصل خواهد شد، همراهی می کنند 
و این از عوامل بسیار موثر برای موفقیت یک سیاست اقتصادی 
خصوصاً سیاســت پولی اســت. در بحث کنترل تــورم یا نرخ 
رشــد نقدینگی و در بحث سیاست های اعتباری، بانک مرکزی 
سعی کرده این اعتماد را در بین کارگزاران اقتصادی به وجود 
آورد که سیاســت اعلام شــده تغییر نخواهد کرد و تا رسیدن 
به موفقیــت پیگیری خواهد شــد.یکی از وظایفی که در علم 
اقتصاد به عهده اقتصاددان ها گذاشــته شده، کشف رابطه علت 
و معلولی بین متغیرهای اصلی اقتصــاد و عوامل تاثیرگذار بر 
آنهاست. بنابراین مثلا در بحث تورم، عوامل متعددی می تواند 
به تورم موجود شکل دهد و یکی از آن عواملی که در دهه  های 
اخیر روی آن تاکید بســیاری شــده، بحث انتظارات اســت. 
انتظارات فاکتور و عاملی اســت که ضمن اینکه شــاخص های 
مشــخصی برای اندازه گیری دقیق آن وجــود ندارد، ولی یک 
عامل تاثیرگذار مهم اســت. اینکه این انتظارات چطور شــکل 
می گیرد، خودش بحث های متعــددی دارد که اطلاعات افراد 
و همچنین رســانه ها و فضای مجازی در آن موثر هستند، ولی 
عمدتاً در مدل های اقتصادی به دنبال این هستند که به نوعی 
بتواننــد اثر انتظارات را اندازه گیــری کنند. نهاد بانک مرکزی 
در تمام دنیا، سیاســت گذار پولی اســت و بخشی از تنظیمات 
و اصلاحاتی که در نوســانات اقتصادی اتفــاق می افتد، تحت 
تاثیر سیاســت پولی است. باید توجه داشت که این تنها کافی 
نیست. اگر اصلاحات و تغییراتی که در اقتصاد مورد نیاز است، 
جزئی باشــد، ممکن است یک سیاست پولی بتواند آن مشکل 
را برطرف کند، منتهــا اگر روابطی که در اقتصاد وجود دارد و 
عدم توازن های موجود در آن، پیچیده باشــد و ابعاد مختلفی 
داشته باشد، طبیعی است که اعمال یک گروه سیاست یا یک 
سیاســت خاص نمی تواند آن مشکل را به نحو احسن برطرف 
کند. بنابراین لازم اســت که بســته سیاستی همه جانبه برای 
مقابله با آن پیشــنهاد و اجرا شــود.در سیاست گذاری، بحث 
تدوین سیاســت ها، هماهنگی بین سیاست ها، تصویب و ابلاغ 
سیاســت ها و دســتورالعمل های مربوط به آن و سپس اجرا و 
نظارت بر سیاســت ها پیش نیاز موفقیت آن است. موفقیت کل 
این مراحل علاوه بر صحت مراحل طی شده، نیاز به هماهنگی 
و همکاری همه عامل هــای اقتصادی دارد. بنابراین اگر عوامل 
اقتصادی با سیاست همکاری و هماهنگی لازم را نداشته باشند، 
طبیعی است که سیاســت نمی تواند به آن اهداف لازم برسد. 
یکی از آن عوامل مهم در شــکل گیری، همکاری و هماهنگی 
عامل های اقتصادی، بحث اعتماد و اطمینان به سیاست گذار و 

سیاست های ابلاغی است.

یادداشت



پیش بینی قیمت دلار در هفته اول خرداد
دلار در هفتــه چهــارم اردیبهشــت به کانــال پنجاه هــزار تومان.در آخریــن معامله روز پنجشــنبه اســکناس آمریکایی 
در در محــدوده ۵۸ هــزار و پانصــد تــا ۵۹ هــزار تومــان معامله شــد.از ایــن رو بســیاری معتقدند هفتــه اول خرداد 
هفتــه مهمی بــرای بازار ارز اســت؛ چرا که سرنوشــت مســیر حرکت ارز در این هفته روشــن می شــود. تــداوم حضور 
در کانــال پنجــاه هــزار تومــان امــکان مانــدگاری را افزایــش داده و رشــد قیمــت ارز را دشــوارتر از قبــل می کند.

دستوروزیرراهبرایخریدسیمانوفولاد
ازبورسکالا

وزیر راه و شهرســازی با استناد به مصوبه هیئت وزیران دستور خرید 
ســیمان و فولاد طرح نهضت ملی مسکن از طریق بورس کالا را صادر 
کرد.مهرداد بذرپاش در نشست شورای مسکن وزارت راه و شهرسازی 
با اشــاره به مصوبه هیئت وزیران برای تضمین تأمین فولاد و سیمان 
برای ساخت وسازهای مســکن حمایتی با نرخ مناسب، اظهار کرد: بر 
این اســاس بورس کالا مکلف شد این مصالح را با نرخ های حمایتی و 
مناســب تر برای تأمین مسکن  حمایتی در اختیار بنیاد مسکن انقلاب 
قرار دهد.وی تأکید کرد: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مکلف به خرید 
فولاد و سیمان است.مهرماه سال گذشته وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه "در کاهش قیمت سیمان و فولاد مصرّ هستیم و شوخی نداریم.

 گفته بود:  مهار تورم از مســیر تولید مســکن عبور می کند بذرپاش 
تصریح کرد: قیمت فولاد و ســیمان باید کاهش یابد؛ هر مسیری که 
قیمت مصالح را افزایش دهد مذموم اســت و این مســیر باید اصلاح 
شــود.وی تأکید کرد: باید فاکتورهای مؤثر در ساخت وساز را کاهش 
دهیم و دستور ریاست جمهوری برای اجرای نهضت ملی مسکن اجرا 

شود.

تورم۵۷درصدی
برایتولیدکنندگانمرغداری

طبق اعلام مرکز آمار، شاخص قیمت تولیدکننده مرغداری های صنعتی 
کشــور در سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۱ معادل ۵۷.۸ درصد افزایش 
داشته  است؛ این شــاخص که در تمام فصول سال ۱۴۰۲ افزایشی بوده ، 
بیشــترین تغییرات را در فصــل بهار و کمترین افزایش را در زمســتان 
داشــته است.شــاخص قیمت تولید کننده مرغداری های صنعتی کشور 
در ســال ۱۴۰۲ به عدد ۱۳۲۵.۵ رسیده اســت که نســبت به سال قبل 
۵۷.۸ درصد افزایش داشته اســت در تمامی فصول سال ۱۴۰۲، میانگین 
شــاخص های چهار فصل منتهی به فصل مورد نظر در مقایســه با همین 
اطلاع در ســال قبل با افزایش روبه رو بوده اســت. به طوری که بیشترین 
تغییرات این شــاخص مربوط به فصل بهار است.تغییرات شاخص قیمت 
تولیدکننده محصولات مرغداری های صنعتی نســبت به سال قبل )تورم 
ســالانه( به ۵۷.۸ درصد رسیده اســت که در مقایسه با همین اطلاع در 
ســال قبــل )۷۶.۶(، ۱۸.۸ واحد درصد کاهش داشته اســت؛ به عبارتی، 
میانگیــن قیمت دریافتی توســط تولیدکنندگان محصــولات مرغداری  
هــای صنعتی بــه ازای تولید قیمت هــای خود در داخل کشــور،  در 
ســال ۱۴۰۲ نســبت به ســال ۱۴۰۱، ۵۷.۸ درصد افزایش داشته است.

مریم فکری/ گروه  اقتصادی



www.yadegaremrooz.ir
yadegar.emroz@gmail.com 4ë

ë
دوشنبه 31 اردیبهشت ماه 1403 
شماره 1544

حسینعلی شهریاری، رئیس کمیسیون بهداشت 
مجلــس اخیرا در خصوص وضعیت بهداشــت 
دهان و دندان ایرانیــان و تعرفه بالای خدمات 
دندانپزشــکی ابراز نگرانی کرده و گفته است: 
»وضعیت معیشتی مردم خوب نیست برای همین 
به دندان توجه نمی کننــد و کار آن ها به جای 
دریافت خدمات دیگر دندان پزشکی به کشیدن 

دندان ختم می شود«.

اگرچه بــه گفته علــی تاجرنیا، رئیس هیــات مدیره 
جامعه دندانپزشکی ایران، کشور ما در زمینه تحقیقات 
دندانپزشــکی و تولید مقالات دندانپزشــکی رکورددار 
اســت و پا به پای دندانپزشــکی مدرن سایر کشور ها 
جلو رفته، اما در زمینه جذب مردم به ســمت دریافت 
خدمات دندانپزشکی آمار قابل قبولی ثبت نکرده است. 
کاهــش اقبال مردم ایران به مراجعه به دندانپزشــکان 
در شرایطی است که »توریســم دندانپزشکی« جایگاه 
خود را بین خدمات پزشــکی باز کــرده و مراجعانی از 
کشــور های اطراف به علت پایین بودن ارزش ریال در 

برابر دلار، برای درمان به کشور ما مراجعه می کنند.

ë هزینه های سلیقه ای و لاکچری دندانپزشکی
طبق قوانین حاکم بر نظام کشــور، دریافت تعرفه های 
نامتعــارف و غیر قانونی از بیمــاران، در حقیقت نوعی 
کلاهبرداری محســوب می شــود. از لحاظ حقوقی این 
عمل دندانپزشــک تحت عنــوان دریافت و وصول مال 
نامشــروع یا تحصیل مــال از طریق نامشــروع عنوان 
مجرمانه دارد. با این وجود مسئله این است که بسیاری 
از بیمــاران نمی دانند در برابر تعرفه های بالا دقیقا باید 

چه اقدامی انجام دهند.
رئیس کمیســیون بهداشــت مجلس درباره تعرفه های 
دندانپزشکی می گوید: »در کل جامعه پزشکی مشکلی 
تحــت عنوان تعرفــه وجود دارد، معمــولا مصوبه های 
خوبی داریم که متاســفانه در دولت رد می شــود، اما 
بایــد توجه کرد که قرار نیســت پــول درمان از جیب 
مردم پرداخت شــود، بلکه باید بیمه ها پرداخت کنند 
درحالی که حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد هزینه های درمان به 

دوش مردم است«.
رعنا که سابقه مدیریت کلینیک دندانپزشکی و کار در 
مطب را دارد دربــاره وضعیت فعلی قیمت ها می گوید: 
»روند رشــد قیمت های خدمات دندانپزشــکی در یک 
دهه اخیر بسیار بالا بود. تعرفه فعلی خدمات پر کردن 

دندان در یک کلینیک دندانپزشکی معمولی )نه دولتی 
و نه لاکچری( از ۴ میلیون به بالا اســت. این هزینه ها 
که تازه مربوط به سطح میانگین است، برای بسیاری از 
مراجعان ســنگین است. تغییر تعرفه های دندانپزشکی 
از اسفند پارســال تا کنون )اردیبهشت ۱۴۰۳( کاملا 
محســوس اســت.این قیمت ها در برخی کلینیک ها با 
تعرفه های بالاتری ارائه می شود و بی تعارف بگویم که 
همین قیمت ها در مطب ها تا ۲ الی ۳ برابر هم می تواند 

باشد. 
حقیقــت این اســت که برخــی مطب ها بر اســاس 
موقعیــت جغرافیایی، لاکچری بودن و نوع تمکن مالی 
بیمارانشــان تا هر چقدر که بتوانند افزایش نرخ دارند. 
البتــه نمی گویم همــه مطب ها این رفتــار را دارند و 
دندانپزشک منصف هم داریم. اما حقیقت همین است 
که گفتم. اصلا نرخی در مطب های کشــور به شــکل 
واحد نداریم و تاکیــد هم می کنم این قیمت ها با مواد 
و متریال یکســان است. در حوزه نظارت، در بیش از ۲ 
دهه ای که در مطب و کلینیک های مختلف کار کردم، 
بازرسی پرتعداد و محسوسی در حوزه تعرفه ها ندیدم«.
یکی از مســائلی که اغلب مراجعان به دندانپزشکی را 
گیج می کند این اســت که شــاید اصلا مطلع نباشند 
تعرفه هــای درمانی در مراکــز خصوصی و دولتی چه 
تفاوت هایی دارند و اصلا باید شکایت کنند یا خیر. با 
این وجود اگر فرض بر طرح شکایت باشد، برای طرح 
شکایت از دندانپزشــک و تعرفه های دندانپزشکی 
ســه روش مختلف وجود دارد که شــامل شکایت 
انتظامی در دادسرای سازمان نظام پزشکی، شکایت 

حقوقی در دادگاه های عمومی 
و کیفری در دادســرا های 
ویژه پزشــکی اســت و 
شکایات در شورای حل 

اختلاف است.

ë  بحران خطر  زنگ 
پوســیدگی دندان 

در کودکان
بهداشــت  مســئله 

کــودکان  ســلامت 
اغلب  که  است  موضوعی 

در حاشیه قرار می گیرد و 
این در حالیســت که زنگ 

خطر ها برای بهداشــت دهان 

و دندان کودکان به صدا در آمده اســت. علی تاجرنیا، 
رئیس هیات مدیره جامعه دندانپزشــکی ایران اخیرا با 
بیان اینکه هر کودک ۱۲ ساله ایرانی، ۲ دندان پوسیده 
دارد، گفــت: »این کودک وقتی به ســن ۴۰ ســالگی 
می رسد میزان پوســیدگی دندان به ۶ عدد می رسد.« 
در کنار مســائل فرهنگی و بــی توجهی برخی والدین 
به تشــویق کودکان به استفاده از مسواک و دهانشویه، 
برخی مســائل دیگر از جمله عوامــل اقتصادی نیز در 
کاهش ســلامت دهان و دندان کــودکان نقش دارد. 
رعنا با اشــاره بــه تغییراتی کــه در مراجعان کلینیک 
دندانپزشــکی به وجود آمده می گویــد: »این که فکر 
کنیــم آن هایی که به خاطر افزایش هزینه ها، کمتر به 
دندانپزشک مراجعه می کنند فقط اقشار ضعیف جامعه 
هســتند، اشتباه اســت، منطقه ای که من کار می کنم، 
اقشــار ضعیف جامعه را شامل نمی شــود و اتفاقا بافت 
جمعیتی این منطقه، از تمکن مالی خوبی برخوردارند، 
امــا حتی اینجــا با کاهــش مراجعه به دندانپزشــک 
مواجهیم، بسیاری از افرادی که عادت داشتند هر ۴ الی 
۶ ماه برای چکاپ به ما مراجعه کنند، طی ۲ سال اخیر، 
تا به مرحله بحرانی نرسند، مراجعه نمی کنند.
 مــردم اولویت های اقتصادی دیگری 
را ترجیــح می دهند که شــامل 
خوراک و پوشاک و حتی هزینه 

تحصیل فرزندانشان است. 
متاســفانه یک مشکل خطرناک 
جانبــی این وضعیت این اســت 
که نــه فقط بزرگســالان به علت 
هزینه ها، بهداشــت دهان و دندان 
خود بی توجه شــده اند، بلکه 
فرزندان خود را نیز برای 
معاینــه نمی آورند و 
تعداد  نتیجــه  در 
کودکان خردسالی 
کــه دندان هــای 
به عصب رســیده 
دارنــد و مجبوریم 
اقدامــات درمانــی 
برایشان  تری  جدی 
افزایش  انجام دهیم 
اســت«. پیدا کرده 
کلینیک ها  برخــی 
فضای  در  مطب ها  یا 

مجازی یا از طریق تبلیغات تراکتی به مشــتریان خود 
قیمت های بسیار پایین تر از قیمت های معمول را وعده 
می دهند، اما مشکل این است که نمی توان مطمئن بود 

از مواد قابل قبولی استفاده کنند.
 اگرچه کلینیک های دولتی یا مراکز وابسته به سازمان 
بهداشــت و درمان یا دانشگاه ها اغلب شرایط هزینه ای 
بهتری دارند، اما آن دســته از مطــب و کلینیک های 
خصوصی که قیمت های بســیار پایینی دارند، در کنار 
جذابیت برای مراجعان، شائبه هایی را در حوزه کیفیت 
کارشان یا موادی که در حین درمان استفاده می کنند 
و حتی بهداشت محیط کارشان ایجاد می کنند.برخی از 
کارشناسان حوزه تجهیزات پزشکی درباره قیمت اقلام 
وارداتی هشدار داده اند، این موضوع در حوزه تجهیزات 

دندانپزشکی نیز مورد توجه است. 
رعنا در این باره می گوید: »هزینه مواد داندانپزشــکی 
بسیار بالا رفته و مسئله تحریم ها باعث کمبود بسیاری 
از اقلام ضروری در حوزه کار ما اســت. نه فقط هزینه 
مواد دندانپزشــکی بلکه برخی لــوازم یک بار مصرف، 

سرسام آور است. 
برخی مواد هم که اصلا وارد نمی شود. کیفیت تعدادی 
از اقــلام خارجی به مراتب بالاتــر از نمونه های ایرانی 
اســت و دندانپزشک مجبور اســت برای جلب رضایت 
بیمار، اقلام خارجی را اســتفاده کنــد. طبیعتا قیمت 

خارجی ها بیشتر از داخلی ها خواهد بود. 
قیمــت مواد عصــب کشــی و کامپوزیت، به شــکل 
باورنکردنــی بالا رفته و هر بــار قیمت ها بالا می رود ما 
هم چاره ای به جز افزایش تعرفه ها نخواهیم داشت. هر 
چند باز هم می گویم که برخی از فعالان این عرصه در 

زمینه افزایش تعرفه ها بی انصافی می کنند. 
تا پیــش از تحریم ها تنوع وارادت بهتری داشــتیم«.

او دربــاره کیفیت مواد وارداتی هــم می گوید: »اگرچه 
اکنون هنوز هم مواد دندانپزشــکی فرانسوی، برزیلی و 
انگلیســی در بازار با قیمت بالا وجــود دارد، اما اخیرا 
مواد چینی به علت قیمت پایین تر نزد برخی همکاران 
محبوب شــده اند. یک نکته مهم این اســت که وقتی 
ما مجبور می شــویم مواد دندانپزشکی اروپایی و غربی 
را با ۲ الی ۳ واســطه خریداری کنیم، در معرض خطر 
نزدیک بودن یا گذشــتن تاریخ مصــرف این مواد هم 
قــرار داریم. برخی اقلام در گمرک معطل می شــوند و 
گاهی نیز واسطه بازی ها باعث تاخیر در رسیدن کالا ها 
به دست ما می شــوند. حتی گاهی ما نگرانیم که مبادا 

تاریخ اقلام دست کاری شده باشد«.

جامعه

این روزها هزینه های کمرشکن دندانپزشکی، سلامت ایرانی ها را تهدید می کند

طعم تلخ گرانی زیر دندان های پوسیده 

عوارض خواب ناكافی 
گرسنگی میشود  کافی موجب ترشح هورمون استرس و هورمون های تنظیم  خواب نا

کی را بروز دهد. و میتواند عوارض خطرنا

بیماری قلبی

دیابت

چاقی

اختلال شناختی
و هوشیاری

لزایمر آ

خطر بروز مرگ
گهانی  نا

اینفوگرافیک اختصاصی

حاشیهسازیبهجایجلبمشارکتمردم
دکتر حسن نجف وند/ مدیرمسئول 	

این روزها خبرهای حاشــیه ای به وفور وجود دارد. گوشــه و کنار 
سایت ها و خبرگزاری ها پر اســت از موضع گیری ها و چالش های 
دم دســتی که عاقبت نه به پاسخ مناســبی می رسند و نه جهت 
توسعه و حرکت را نشان می دهند. همه خبرها از ادعاهای اولیه در 
فضای مجازی آغاز می شوند و بعد به سونامی خبر و اظهارنظرهای 
جدید می رسند، موضوعاتی که شــاید بیش از هر تحلیلی درباره 
خود اتفاق نشــان از بی توجهی مفرط مسئولان اجرایی به قوانین 
دارد. بعد از موضوع  کاظم صدیقی که از انتهای ســال گذشــته 
مانده و همچنان مســدله باغ ازگل را به صدر اخبار رسانده است، 
حالا زاکانی شــهردار تهران خبرآفرینی می کند، خبرآفرینی های 
مکرر. هنوز چند وقتی از مســئله ساخت مسجد در پارک قیطریه 
نگذشــته که روزهای گذشته حصارکشــی در پارک لاله به سوژه 
داغ تبدیل شده است. اخبار ضد و نقیض در این باره هم به تکرار 

منتشر می شود.
 در اغلب موارد از موضوع باغ ازگل گرفته تا ســاخت مســجد در 
پارک قیطریه و زمزمه های ساخت و ساز در پارک لاله، همه موارد 
اختلافی، بر اســاس قانون قابل بررسی است. حتی درباره موضوع 
ســاخت و ســاز در پارک لاله هم موارد قانونی مشــخصی وجود 
دارد که تکلیف شــهرداری تهران را مشخص کرده است. اما اصرار 
مســئولان بر کشدار شــدن یک موضوع جای سوال دارد. آیا این 
رویه برای پراکندگی اذهان انجام می گیرد؟ ساخت حاشیه ها برای 
در امان ماندن از متن مشکلات تبدیل به صورت مسئله می شود؟ 
هفته ها قبل از این یکی از افراد رسانه ای در فضای مجازی اسناد و 
مدارکی منتشر کرد که نشان می داد قرارداد 2.5 میلیارد یورویی 
شــهرداری تهران برای واردات اتوبوس به تهران با یک شــرکت 
ســاختمانی منعقد شده، موضوعی که تبدیل به یک چالش بزرگ 
شــد. اظهارات منتقدان و زاکانی هنوز هم ادامه دارد، بدون اینکه 
کســی اشتباهی را گردن بگیرد یا مسئولی حاضر به روشن کردن 
اذهان باشــد. این نوشــته قصد ندارد در جایگاه منتقد یا مدافع 
زاکانی یا منتقدان باشد، چرا که پر واضح است پایتخت ایران برای 
نفس کشیدن هزاران برابر پارک لاله یا قیطریه نیاز به فضای سبز 

و درخت دارد.
 اما اگر کمی سیاســی تر نگاه کنیم و اصرار مســئولان شهرداری 
تهران را بر ابهام انگیزی و عدم پاســخگویی بهنگام و روشن کردن 
ابعــاد عملکرد را در کفه ترازو بگذاریم دریافت کلی و بدون غرض 
این خواهد بود که اراده ای وجود دارد تا حاشیه ها را بر متن کارکرد 
مدیریت شهری غالب کند. این رویه که شاید سیاست ورزانه باشد 
محصولی جز مشــکلات ادراکی برای مــردم و قضاوت آنها در پی 
نخواهد داشــت. این ابهام فقط در رفتار شــهرداری وجود ندارد 
که باید به زیرســاخت های شــهری و بهینه سازی اوضاع پایتخت 
توجه کند، بلکه در اقتصاد و سیاســت هم چنین پیچیدگی هایی 

به مراتب دیده ایم.
 آمــار و ارقام بهبود وضعیت گرانی و تورم در حالیکه ســفره های 
مردم خالی می شود نمونه دیگری اســت. برجسته کردن مسائل 
فرعــی  در حوزه های فرهنگی و اجتماعی در شــرایطی که مردم 
برای زندگی ســاده با هزاران مشکل دســت و پنجه نرم می کنند 
قابل تامل و قابل توجه اســت. بنابراین باید اینگونه نتیجه گرفت 
حبابی از مشــکلات و برســاختی از واقعیت های مورد نیاز مردم، 
زیر سایه حاشیه ســازی های عامدانه قرار گرفته که هر روز مردم 
را بــا اصطکاک »آنچه ما می خواهیــم و آنچه که آنها می گویند و 

می بینند« رو به رو می کند.
 این اصطــکاک و برخورد تا کجا ادامه خواهد داشــت، ســوالی 
اســت که هیچکس پاسخی برای آن ندارد. در سالی که به عنوان 
جهش تولید و همکاری و مشارکت مردم در این زمینه نامگذاری 
شــده، پرداختن به حاشــیه ها و صــرف انرژی و وقــت مردم به 
حساســیت های عادی در قبال فضای ســبز و محیط زیست چه 
معنایی جز حاشیه ســازی  دارد؟ آیا این حاشــیه ها می خواهد بر 

واقعیت سایه بیندازد؟

سرمقاله
چرایی عدم دسترسی به برخی داروهای اعصاب و روان

بهناز غفاری / گروه جامعه 	
روبط عمومی ســازمان غذا و دارو ضمن تشــکر از دغدغه و توجه انجمن های تخصصی حوزه ســلامت روان درخصوص تامین داروهای بیماران اعلام کرد: »سازمان غذا و دارو همواره 
در جهت دسترســی آســان بیماران به داروی مورد نیاز نهایت تلاش خود را به کار گرفته ولی با توجه به چالش هایی از جمله مشکل تامین نقدینگی شرکت های تأمین کننده، تولید 
برخی از داروها مثل دو داروی کلومیپرامین و مدافینیل به تعویق افتاده که طی ماه جاری برطرف خواهد شد.همچنین برخی داروها مانند ترازودون و دوکسپین به مقدار قابل توجهی 
نســبت به ســال قبل تولید شده و در دسترس قرار گرفته اســت و تعدادی از داروها مثل ماپروتیلین، ریتالین و شربت ریسپریدون که اوایل سال ۱۴۰۲ دچار عدم دسترسی بوده از 
طریق واردات و تولید داخل در کنار به هم طور کامل تأمین شــده اســت.روابط عمومی ســازمان غذا و دارو اعلام کرده است: این سازمان در جهت تأمین اقلام دارویی کشور به طور 

مداوم در حال تلاش و پیگیری بوده تا دارو هر چه سریع تر در دسترس بیماران و خانواده های ایشان قرار گیرد«.
دارو
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رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت آموزش و 
پرورش در خصوص لایحه تقویت مدارس دولتی 
گفت: در آیین نامه اجرایی مدارس مصوب شورای 
عالی آمــوزش و پرورش وظایفــی برای مدارس 
تعیین شده و اختیاراتی داده شده است؛ واگذاری 
بخشی از این اختیارات نیازمند قانون است. ما به 
دنبال مدرســه محوری مبتنی بر الگوی مدرسه 
تراز هستیم که لازمه آن افزایش اختیارات قانونی 
است تا بخشی از اقدامات  راسا در مدرسه شکل 
بگیرد. محســن زارعی با بیان اینکه یکی از موارد 
لایحه تقویت مدارس دولتی، کاهش تنوع مدارس 
دولتی با تجمیع کردن آن ها است، افزود: کیفیت 

آموزش در مدارس غیر دولتی بالاتر نیست.
 تحلیــل نتایج آزمون های خرداد ۱۴۰۲ نشــان 
داده اســت، عملکــرد مــدارس غیــر دولتی به 
مراتب ضعیف تر از مدارس دولتی اســت. مدارس 
غیردولتی به نســبت شهریه هایی که می گیرند، 
بایــد کیفیت خود را افزایش دهند. او افزود: یکی 
از الزامات تقویت مدارس دولتی، کم کردن تنوع 
مدارس است. در شهرستان بهاباد استان یزد یک 
مدرسه دولتی عملکرد ویژه ای در کشور داشت و 
بعد از بررســی متوجه شدیم در آن منطقه هیچ 

مدرســه خاصی وجود ندارد و تنها مدرسه آنجا 
همین مدرســه اســت و همه دانش آموزان کنار 
هم هستند. شعاع جغرافیایی نیز اجازه نمی دهد، 

دانش آموزان به مدارس خاص فرستاده شوند. 
زارعی ضمن پذیرش بخشــی از تنوع در مدارس 
توضیــح داد: مــا می توانیم برای دانــش آموزان 
استعداد درخشان فعالیت های فوق برنامه بیشتری 
داشته باشیم که در همه جای دنیا نیز تعریف شده 
است. این دانش آموزان نیاز به آموزش های خاص 
دارنــد و باید از آن ها هــم مطالبه خاص صورت 
بگیرد. استعدادهای برتر، جامعه خیلی محدودی 
هستند. رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت 
آموزش و پرورش در خصوص دانش آموزان دارای 
اســتعدادهای برتر در خانواده های کم برخوردار 
تاکید کرد: امسال با دستور رئیس جمهور، دانش 
آموزان کم برخوردار از پرداخت شــهریه مدارس 

استعداد درخشان معاف شده اند. 
او در واکنش به اینکه قبولی در تیزهوشان منوط 
به شــرکت در کلاس ها و اســتفاده از کتابهای 
کمک درســی اســت و دانش آموزان برخوردار 
شانس قبولی بیشتری دارند، گفت: سال گذشته 
نتایج آزمون تیزهوشــان نشان داد که قبولی در 

دهک های پایین تر بیشــتر شــده اســت؛ یعنی 
آزمون طوری طراحی شــده اســت که نیازی به 
کلاس ویژه نداشته باشند. رئیس مرکز ارزشیابی 
و تضمین کیفیت آموزش و پرورش در خصوص 
نقش امکانات و بودجه در تقویت مدارس دولتی 
گفت: تقویت مــدارس دولتی فقط به امکانات بر 
نمی گردد. یکی از راه های آن ارزیابی های مرتب و 
دقیق است تا چالش ها را بشناسیم و برای پوشش 

آن برنامه ریزی کنیم. 
در حقیقت باید مدارس دولتی رصد شوند تا دید 
عملکرد دانش آموزان به چه صورتی اســت. اگر 
مشکل از محتوا است سازمان پژوهش اقدامی کند 
و اگر مشکل عملکرد همکاران است، به طور مثال 
اگر دبیر غیرتخصصی بوده یا به بازآموزی احتیاج 
دارد، توانمند سازی همکاران معطوف به موضوع 
پیش آمده انجام شــود. رئیس مرکز ارزشیابی و 
تضمین کیفیــت آموزش و پرورش افزود: یکی از 
سیاست های دولت این است که اگر همه مدارس 
دولتی را نمی توانیم مجهز به آزمایشگاه و کارگاه 
کنیم، می توانیم یک آموزشــگاه و کارگاه مرکزی 
راه انــدازی کنیم که همه مــدارس دولتی از آن 

برخوردار باشند.

رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت آموزش و پرورش:

عملکردمدارسغیردولتیضعیفترازدولتیهااست

دبیر کل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات 
ایران در یک نشســت خبری که در آســتانه 
هفته بدون دخانیات برگزار شــد، با اشاره به 
فعالیت حدود ۴۰ ســاله این جمعیت، گفت: 
متاســفانه اســتعمال دخانیات به عنوان یک 
رهاورد و محصول اســتعماری ســوداگرانه در 
دنیا به اشــکال مختلف روند رو به گســترش 
خــود را ادامه می دهد و بر همین اســاس نیز 
سازمان جهانی بهداشت » محافظت از جوانان 
و نوجوانــان در مقابــل ترفندهــای صنعت 

دخانیات« را به عنوان شــعار امســال در نظر 
گرفته است.

دکتر محمدرضا مســجدی با هشدار نسبت به 
کاهش سن استعمال دخانیات در کشور افزود: 
متاسفانه آمارها حاکی از آن است که استعمال 
دخانیات در کشــور به سنین ۹ و ۱۰ سالگی 
رسیده اســت و روند نگران کننده تر آن است 
که گروه هدف هم بیشــتر دختــران نوجوان 

کشور هستند.
آمارهای رسمی کشور در مطالعات انجام شده 
در سال های ۹۶ و ۱۴۰۰ حاکی از آن است که 
استعمال دخانیات در دختران سن ۱۳ تا ۱۵ 

ســال حدود ۱۳۵ درصد افزایش داشته است. 
بنابراین این آمارها برای همه به نوعی هشدار 
اســت و بیشــتر از همه برای والدین، آموزش 
و پــرورش و مجموعه های مرتبط با ســلامت 

هشدار دارد.
مســجدی ادامه داد: مایه تاســف اســت که 
سریال هایی که در صدا و سیما پخش می شود 
صحنه های استعمال دخانیات در آنها به وفور 
دیده می شــود. همچنین سریال ها و فیلم های 
شبکه نمایش خانگی و فضای مجازی متاسفانه 
به وفور صحنه های اســتعمال دخانیات را دارا 

هستند. 

دبیر کل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات ایران هشدار داد؛

افزایشمصرفدخانیاتدردختران۱۳تا۱۵سال
زهرا روز بروزی / گروه جامعه



5 www.yadegaremrooz.ir
yadegar.emroz@gmail.com

ë
ë

دوشنبه 31 اردیبهشت ماه 1403 
شماره 1544

اخبار استانها

اخبـار اخبـار 
امام جمعه کوهدشت:

کربلا را که از کوهدشت   مسئولان جاده 
عبور می کند مورد توجه قرار دهند

امــروز:  یــادگار  خبرنــگار  قاســمی،  رســول  کوهدشــت- 
کوهدشــت  حجت الاســام ابراهیــم طهماســبی امــام جمعــه 
اظهار داشــت:لزوم توجه به مشکات کوهدشت و تاش برای 
رفع آنان از مهمترین کارهایی است که باید در این شهرستان 
مورد توجه ویژه قرار گیرد. وی ضمن گرامیداشــت دهه کرامت 
تصریــح کــرد: بــا شــناخت اهــل بیــت)ع( و قــدر ولایــت آنــان را 
دانســتن، خداونــد برای انســان همــه خیرات را جمــع خواهد 
نمود،  به همین دلیل جامعه شیعه بایستی اهل بیت)ع( را به 
خوبی بشناسد،که در همین راستا افراط و تفریط نباید داشته 
باشــیم. امام جمعه کوهدشت اظهار داشت: عبودیت تعظیم 
و تســلیم در برابر پروردگار متعال اســت که باید به درســتی و با 
نیت خالص انجام شــود.حجت الاسام طهماسبی با اشاره به 
اهمیــت حضــور در صحنه بودن مردم، عنوان کــرد: امام راحل 
فرمود: کســانی که برای سرنوشــت مردم  کارهایی انجام دهند 
گر اســتقامت داشــته باشــند، حوادث آنان را نمی لرزاندو می  ا
تواننــد وظایــف خــود را بــه درســتی و بــی کــم و کاســت انجــام 
امــام رضــا)ع(  گرامیداشــت ولادت  دهند.طهماســبی ضمــن 
گفــت: مقــام امامــت یــک امانت الهی اســت و مقامــی منیع به 
شــمار می رود، امام)ع( با رأی مردمی منصوب نمی شــود؛ امام 
رضــا)ع( دریایــی از معــارف الهی می باشــد و باعث شــد دنیای 
واقعــی بــه دنیا معرفی شــود.امام  جمعه کوهدشــت بیان کرد: 
ســوم خردادماه،سالروز فتح خرمشهر روز ملی مقاومت است، 
ما خرمشهر های فرهنگی و اقتصادی در پیش رو داریم، امروز 
کشور نیاز به کارهای جذاب فرهنگی و اجتماعی نیازمند است؛ 
امروز نوبت دولتمردان و مســئولان فرهنگی و اقتصادی کشــور 
اســت که تــاش کنند، همــان طوری کــه ما در میــدان نظامی 
کام کردیــم بایســتی در خرمشــهر های اقتصــادی  دشــمن را نــا
و فرهنگــی نیز فعال باشــیم.وی گفت: شهرســتان کوهدشــت 
نیازمنــد کار و تــاش اســت، زحماتــی که تا الان کشــیده شــده 
اســت را نادیــده نمی گیریــم، چــرا در زمینه آســفالت جاده نعل 
شکســته توفیقاتی نداشــتیم، کوهدشت در مســیر جاده کربا 
اســت بایســتی مســئولان برای آن فکری کنند؛ صدا و سیما در 

مورد این جاده گزارش بگیرد.

مدیرکل استاندارد استان اعلام کرد:

 انجام مرحله اول آزمون نازل های 
عرضه سوخت مایع در ایلام 

ایلام- ســارامیری، خبرنگار یادگار امروز:  مدیرکل اســتاندارد 
ایــام از آزمــون مرحلــه اول نازل هــای عرضــه ســوخت مایع در 

استان خبر داد. 
»یادگار محمدی« اظهار کرد: در راستای نظارت بر جایگاه های 
عرضه ســوخت مایع و صحت عملکرد این نازل ها با همکاری 
شــرکت ملــی پخــش فــرآورده هــای نفتــی اســتان، نازل هــای 
ســوخت مایــع ۵۰ جایگاه توســط آزمایشــگاه تأییــد صاحیت 

شده مورد آزمون و صحت سنجی قرار گرفت. 
وی عنوان کرد: در مرحله اول آزمون نازل ها که در اردیبهشت 
ماه انجام شد، از ۴۷۱ نازل سوخت مایع، ۳۵۱ فقره مورد آزمون 
و صحــت ســنجی قــرار گرفــت و پــس از انجام آزمون، برچســب 

تصدیق بر روی دیسپنسرهای تأیید شده نصب شد.
مدیرکل اســتاندارد اســتان ایــام افزود: نظــارت برجایگاه های 
عرضــه ســوخت، با هدف صیانت از حقوق متــوازن آحاد مردم 
در نظام تولید، توزیع و مصرف و جلوگیری از کم فروشی و زیاد 
فروشــی که امــری ضروری اســت، در مرحلــه اول تحت نظارت 

این اداره کل، توسط آزمایشگاه همکار انجام شد. 
وی در پایــان یــادآور شــد: صحــت عملکرد نازل های ســوخت 
مایع به جز در موارد ضروری هر ســه ماه یکبار انجام می شــود 
و از هم استانی های عزیز تقاضامندیم در جایگاه های سوخت 
قبل از ســوخت گیری حتما به برچسب صحت عملکرد نصب 
شــده روی نازل توجه داشته باشــند، سپس اقدام به سوخت 

گیری نمایند.

 بزرگترین مرکز درمان ناباروری شرق کشور 
در مشهد گشایش یافت

مشــهد- میرشــکار، خبرنــگار یــادگار امــروز: بزرگتریــن مرکــز 
درمان ناباروری شــرق کشــور روز یکشنبه، همزمان با ایام دهه 
کرامــت و روز ملــی جمعیت، با حضور وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی و تولیت آســتان قدس در بیمارســتان رضوی 

مشهد گشایش یافت.
رییس هیات مدیره بیمارســتان رضوی  در آیین گشــایش این 
طــرح درمانی گفت: این مرکز با هزینه ســه هزار و ۳۶۶ میلیارد 
ریــال در زیربنــای ۲ هزار و ۹۰۰ مترمربع ســاخته و تجهیز شــده 

است.
دکتر فریدون نوحی افزود: این مرکز دارای بخش های مختلفی 
اعم از اتاق پزشکان، اتاق های عمل، جنین شناسی، داروخانه، 
آزمایشــگاه تخصصی اســت و به بیماران و خانواده های نابارور 

داخلی و خارجی خدمات رسانی خواهد کرد.
وی ادامــه داد: از ســال ۱۳۹۹ تــا کنــون بیــش از ۱۳ هــزار و ۴۶۸ 
میلیــارد و ۵۸۷ میلیون ریال برای اجــرای طرح های عمرانی و 

درمانی بیمارستان رضوی هزینه شده است.
رییــس هیــات مدیــره بیمارســتان رضــوی گفت: ایــن طرح ها 
شامل طرح درمان ناباروری، توقفگاه طبقاتی، طرح ام.آر.آی، 
کی تراپی، تجهیزات و اموال خریداری شــده از سال ۱۳۹۹ تا  برا
پایان سال ۱۴۰۲، تجهیزات پزشکی بخش آنژیوگرافی، تجهیزات 
پزشــکی بخش تصویربرداری، نوســازی و بهســازی تاسیســات 

بیمارستان و بازسازی اتاق عمل بوده است.
بیمارســتان فــوق تخصصــی رضــوی مشــهد بــا ۳۲۰ تخــت از 
ســال ۱۳۸۴ فعالیت خود را آغاز کرده اســت. این بیمارســتان از 
امکانات و تجهیزات منحصر به فردی در زمینه درمان بیماری 

های مختلف برخوردار است.

شهردارمحمدیه : 

احداث کمربندی شمالی در محمدیه آغاز شد

 

اصفهان- مریم مومنی، خبرنگار یادگار امروز: شــهردار 
اصفهــان گفــت: همانطــور کــه زاینــده رود از مولفه هــای 
هویتی طبیعی اصفهان است، ریسباف نیز از مولفه های 
هویتــی و تاریخی این شــهر اســت که صیانــت از آن برای 

اصفهان ضرورت دارد.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری اصفهان، 
علی قاسم زاده روز 29 اردیبهشت ماه در آیین بازگشایی 
کارخانــه ریســباف و آغــاز مرمــت آن بــرای تاســیس موزه 
اصفهــان که با حضور جمعــی از هنرمندان، شــهروندان 
و مدیران کشــوری، اســتانی و شــهری برگزار شــد، با بیان 
این مطلب گفت: دغدغه مشــترک همه مردم اصفهان، 
صیانــت از هویــت این شــهر اســت کــه واقعیتــی عینی  و 
وجه تمایز اصفهان از ســایر شهرهاســت و برای صیانت 
از آن باید از مولفه های شهری همچون تاریخ، مشاهیر، 
فرهنگ  و هنر اصفهان صیانت کرد. او افزود: همانطور که 
زاینــده رود از مولفه های هویتی طبیعی اصفهان اســت، 
ریسباف نیز از مولفه های هویتی و تاریخی این شهر است 
کــه صیانــت از آن بــرای اصفهــان ضــرورت دارد. شــهردار 
اصفهان خاطرنشان کرد: امیدواریم با مشارکت نهادهای 
کمیتی، هنرمندان و شهروندان بتوانیم از شخصیت  حا

اصفهــان مراقبــت کــرده و در جهــت احیــای مولفه های 
هویتــی آن گام برداریم. بازگشــایی ریســباف، مصداقی از 

کمیتی و  مردم همدلی و هم افزایی میان نهادهای حا
معــاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی نیز اظهارکرد: استانداری اصفهان در اخذ 
مصوبه هیئت دولت جهت بازگشــایی ریســباف تاشــی 
قابل توجــه داشــت، چنانکــه نمایندگان مــردم اصفهان 
در مجلس، اعضای شــورا و شــهردار اصفهان نیز در این 
زمینه پیشگام بودند. علی اصغر شالبافیان افزود: تجربه 
ریســباف نشــان داد که می تــوان با همدلــی و هم افزایی 
گره هــای شــهر را  کمیتــی و مــردم،  میــان نهادهــای حا

یک به یک گشود.
پــروژه  و ۴۰۰  هــزار  حاضــر ۲  درحــال  اینکــه  بیــان  بــا  او 
گردشــگری بــا ۴۰۰ هــزار میلیــارد تومــان اعتبــار در کشــور 
درحــال اجراســت، خاطرنشــان کــرد: ۸۱ پــروژه بــا حجم 
ســرمایه گذاری حــدود ۹۷ همــت و بیــش از ۸۰ درصــد 
پیشرفت فیزیکی در دستور کار قرار دارد که امیدواریم تا 

انتهای دولت سیزدهم به بهره برداری برسد.
کیــد کرد: یکــی از امــور ضروری  اســتاندار اصفهــان نیــز تا
برای شهر اصفهان، برخورداری از موزه ای برای نگهداری 

از آثــار و مولفه هــای تاریخــی این شــهر اســت تــا در ذیل 
کارکردهای پژوهشی و آموزشی آن بتوان فرهنگ اصفهان 
را به نسل های بعد منتقل کرد. رضا مرتضوی افزود: امروز 
کمیــت در اســتان،  بــا همبســتگی و همدلــی اجــزای حا
وزارت میــراث فرهنگی و مصوبه هیئت دولت، ریســباف 
بازگشایی شد تا به موزه ای ارزشمند  و ماندگار برای شهر 
تبدیــل شــود. او اضافــه کــرد: امیدواریــم در ادامه مســیر 
نیز با همین همبســتگی به پیش برویم و با انتخاب یک 
مشــاور قابل و متخصص، ریسباف را به موزه ای با وجهه 

بین المللی تبدیل کنیم.

شهردار :

صیانت از ریسباف، صیانت از هویت تاریخی اصفهان است

گذر از پیک مصرف آب   اجرای  ۱۳۵ پروژه 
تابستان  در بوشهر

بوشــهر- زینب اشــکن پــور، خبرنگار یادگار امروز: اســتان بوشــهر 
۱۳۵ پروژه گذر از پیک مصرف آب در تابستان را اجرایی کرد

ابوالحســن عالی در توضیح این خبر اظهار کرد : مجموع پروژه های 
گذر از پیک مصرف آب در تابستان در شهرستان های ۱۰گانه استان 
اجرایی شده که بخشی از آنها به اتمام رسیده و بخشی نیز تا پیش 

تابستان به سرانجام می رسند .
وی بیــان کــرد : از جملــه پــروژه های یاد شــده می توان بــه اصاح و 
نوســازی خطــوط انتقال خروجی مخزن گناوه ، بنــدر ریگ _ گناوه ، 
مخزن هلیله ، راه اندازی خط انتقال آب ســد تنگ ارم و راه اندازی 
خــط انتقــال مجتمع حســین زایــری با هــدف افزایش پایــداری آب 

اشاره کرد .
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــاب اســتان بوشــهر تصریــح کــرد : در 
حــوزه توزیــع آب همچنیــن می تــوان بــه اجرایی شــدن پــروژه های 
نوسازی شبکه توزیع آب شهرهای گناوه ، دیلم ، آبدان ، دیر ، بنک 
شهرستان کنگان ، آبپخش دشتستان و روستاهای گلستان و زیارت 

شهرستان دشتی و روستاهای شهرستان تنگستان اشاره کرد .
عالــی ادامــه داد : بــا هــدف کاهش هدر رفت آب در اســتان بوشــهر 
همچنین پهنه بندی شــبکه آب در بیش از ۱۰ شــهر اســتان ، نشت 
گر در راستای مدیریت  یابی شــبکه ، نصب فشــار ســنج های دیتالا
بهینه شبکه ، شروع GIS شبکه توزیع و مطالعات سیستم تله متری 
شهر بوشهر از دیگر پروژه های تعریف شده برای عبور موفق از پیک 

مصرف آب در استان بوشهر است .
وی اظهــار کــرد : بــا هدف بهبود توزیع آب شــبکه نســبت به اصاح 
و بازســازی شــبکه توزیــع آب روســتاهای دالکــی ، چهار روســتایی ، 
عامری و اصاح و نوسازی ۲۹ کیلومتر در سایر روستاهای استان در 

قالب نهضت جهاد آبرسانی روستایی اقدام شده است .
کنون  عالــی افــزود : بــا هــدف پایــداری تأمین آب شــرب در اســتان ا
مناقصات نوســازی حدود ۲ کیلومتر خط انتقال و شــبکه توزیع در 
شــهر شــبانکاره و ۷ کیلومتر خط انتقال مجتمع آبرسانی سمعیا در 

حال انجام است .
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب اســتان بوشــهر تصریح کــرد : نگاه 
ویــژه دولت ســیزدهم و بویــژه مقام عالــی وزارت و اســتاندار محترم 
اســتان به حوزه آب شرب استان بوشهر در مجموع پروژه های خرد 
، متوسط و کان قابل توجهی برای استان به ارمغان آورده که اتمام 
آنها به پایداری قابل توجه خدمات آبی استان بوشهر کمک شایانی 

می کند .
وی گفت : به موازات اقدامات انجام شــده انتظار می رود با رعایت 
مصرف بهینه آب از سوی مشترکان ، استان بوشهر عبوری موفق از 

پیک بار تابستان داشته باشد .

تقدیر مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
از مدیرکل اوقاف و امور خیریه آذربایجان غربی 

ارومیــه- مینااصلانی، خبرنگار یادگار امروز:  حجت الاســام داود 
میرزایــی مدیــرکل بنیاد شــهید و امــور ایثارگــران اســتان آذربایجان 
غربی با حجت الاســام  والمسلمین ناصر جوانبخت مدیرکل اوقاف 

و امور خیریه استان دیدار و گفتگو کردند.
مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران اســتان در این جلســه  گفت: 
خدمت رسانی به خانواده معظم شهدا و تکریم این خاندان معظم 

وظیفه همه مردم و مسئولان است.
کید بر اجرای طرح سپاس و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت،  وی با تأ
افــزود: اجــر خدمت به خانــواده شــهدا و ایثارگران کمتر از شــهادت 
نیســت و امــروز بیــش از هــر زمــان دیگــری نیازمنــد تکریــم شــهدا و 
ترویــج فرهنــگ ایثار در جامعه هســتیم و تجلیل از خانواده شــهدا 
و جانبــازان کمتریــن کاری اســت که می تــوان برای خانــواده معظم 

شاهد انجام داد.
گفتنــی اســت در ایــن جلســه در خصــوص اجــرای طــرح ســپاس و 
تکریــم جامعه معــزز ایثارگــری توســط اداره کل اوقاف و امــور خیریه 
اســتان آذربایجان غربــی ، همکاری در برگزاری یادواره های شــهدا و 
ارتقا جایگاه شــغلی ایثارگران شــاغل در این اداره و همچنین کمک 
به تأمین مســکن و اشــتغال ایثارگــران در طرح هــای اوقاف گفتگو و 

تبادل نظر شد.
 در پایان نیز از مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان ، به جهت تاش 

در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، تقدیر به عمل آمد.

فعالیت 18 موزه در آذربایجان غربی
ارومیــه- مینااصلانــی، خبرنــگار یــادگار امــروز:  مدیــرکل میــراث  
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی آذربایجان غربی گفت: در حال 
حاضــر 18 مــوزه در ســطح اســتان فعال هســتند که از ایــن تعداد 10 
مــوزه تحت پوشــش ایــن اداره کل بــوده، دو مــورد از نــوع خصوصی 
هستند و 6 مورد نیز متعلق به سایر دستگاه های اجرایی آذربایجان 

غربی است.
 مرتضی صفری در مراســم رونمایی از جام حسنلو نقده که در موزه 
باستان شناسی ارومیه رونمایی برگزار شد، اظهار کرد: امروزه دشمن 
نابودی هویت ایرانی_اسامی مردم را نشانه گرفته و برای انجام این 
کار از هیــچ اقدامی فروگذاری نمی کنــد برای این منظور باید معرفی 
داشــته های فرهنگــی و تمدنی ایــران در اولویت قرار بگیرد تا نســل 
جوان با آنها بیش از پیش آشنا شده و به داشتن چنین تاریخ غنی 

افتخار کنند.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی آذربایجان غربی 
افزود: در هفته میراث فرهنگی امسال، اقدام معاونت میراث فرهنگی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی بــرای به نمایش 
گذاشــتن اشــیای تاریخــی در اســتان ها قابــل تقدیــر بــوده و در این 
راستا جام حسنلو نقده که یکی از باارزش ترین اشیای تاریخی ایران 
و آذربایجــان غربــی بوده به مدت دو هفته در موزه باستان شناســی 

ارومیه به نمایش گذاشته می شود.
او ادامــه داد: مــوزه باستان شناســی ارومیــه بــه لحــاظ برخــورداری 
از تعــداد اشــیای قدیمی یکــی از موزه های غنی کشــور بوده که تنها 
۱۰ تــا ۱۵ درصــد ایــن اشــیا به نمایش گذاشــته شــده اســت بنابراین 
بــا حمایت  هــای اســتاندار و رئیس ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
آذربایجــان غربــی طرح توســعه ایــن موزه در دســتور کار قــرار گرفته 

است که با بهره برداری از آن فضای موزه سه برابر می شود.
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خبرنــگار  محمــدی،  فریــده  کرمانشــاه- 
یــادگار امــروز: مدیــرکل شــرکت گاز اســتان 
کرمانشــاه گفت : ۱۰۰ روســتای این اســتان 
بــه دلیــل برخــورداری از شــرایط خــاص، 
برای گازرسانی نیازمند مجوز ویژه از سوی 

شرکت ملی گاز و وزارت نفت هستند.
ناصر حســینی مدیرکل شــرکت گاز استان 
کرمانشــاه گفت : یکــی از برنامه های اصلی 
شرکت گاز استان کرمانشاه در سال جاری 
گازرســانی به روســتا های باقی مانده است 
که تعداد زیادی از آنها نیازمند صدور مجوز 

از سوی وزارت نفت است.
مدیرکل شرکت گاز استان کرمانشاه گفت: 
کنــون ۱۰۰ درصــد جمعیــت شــهری و  هم ا
۹۸ درصــد جمعیــت روســتایی از نعمــت 
گاز پایــدار بهره منــد هســتند و حــدود ۱۰۰ 
روستا به دلیل تعداد خانوار کم و بالا بودن 

ســرانه گازرســانی نیازمند اخذ مجــوز ویژه 
از شــرکت ملی گاز هســتند. حسینی بیان 
کــرد: مدیریــت ارشــد اســتان کرمانشــاه در 
حال رایزنی و پیگیری برای اخذ مجوز لازم 
برای گازرسانی به روستا های باقی مانده در 
اســتان کرمانشاه هستند و با صدور پروانه 

لازم این فرآیند آغاز می شود.
کرمانشــاه،  وی ادامــه داد: در شهرســتان 
گازرســانی بــه ۳۰ روســتا بــه دلیــل  فرآینــد 
تعارض محلی متوقف شده که با پایان این 
پرونــده عملیــات گازرســانی مجــدد از ســر 

گرفته می شود.

مدیرکل شرکت گاز استان کرمانشاه تصریح 
کرد: بخشی از روستا های مرزی شهرستان 
ثاث باباجانی نیز برای گازرســانی نیازمند 
دریافــت مجوز لازم هســتند که بــا دریافت 
پروانــه کار گازرســانی بــه ایــن روســتا ها در 

آینده آغاز می شود.
حســینی خاطرنشــان کرد: ســال گذشــته 
گازرســانی  ۲۸۴ واحــد تولیــدی و صنعتــی 
کنــون بــه دلیل پایــان فصل  شــدند و هم ا
ســرما صنایع بزرگ و کوچک استان بدون 
هیچ محدودیتی در حال دریافت گاز مورد 

نیاز خود هستند.
وی اضافه کرد: در فصل زمستان به دلیل 
اینکــه اولویــت گازرســانی بــرای مشــترکان 
خانگی اســت، بر اســاس نظــر مرکز کنترل 
گاز کشور گازرسانی به صنایع بزرگ استان 

کرمانشاه با محدودیت هایی مواجه شد.

 مدیرکل شرکت گاز استان :

گازرسانی نیازمند مجوز است ۱۰۰ روستای کرمانشاه برای 

خبرنــگار  مــرادی،  مصطفــی  قزویــن- 
یــادگار امــروز: رئیــس ســازمان صنعــت، 
معدن و تجــارت قزوین گفت: با فعالیت 
بخــش  در  اســتان  صنعتــی  واحــد   ۵۰۰
فــرآوری مــواد معدنــی زمینه اشــتغال ۳۰ 

هزار نفر مهیا شده است.
بــه گــزارش خبرنگارما؛ محســن رســتمی 
در ایــن باره اظهارداشــت: در واحدهای 
صنعتی استان قزوین ۱۵۰ هزار نفر مشغول به کار هستند که از این تعداد سهم 
بخــش فــرآوری مــواد معدنی با ۳۰ هزار نفر قابل توجه بــوده و معادل یک پنجم 

اشتغال استان است.
وی افــزود: فــرآوری مواد معدنی به ارزش افزوده و ایجاد اشــتغال بیشــتر کمک 
می کند و تولید سالانه یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن شیشه از ماده معدنی سیلیس 
و همچنین تولید بیش از ۷۵ میلیون مترمکعب کاشی و سرامیک از کانی های 
غیرفلــزی نشــان دهنــده ظرفیت خوب صنایع اســتان قزوین در حــوزه فرآوری 
کنون  مواد معدنی است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قزوین گفت: ا
در حوزه کاشی و سرامیک سرمایه گذار جدیدی داریم که خواهان فرآوری مواد 
معدنی و تولید محصول به میزان بالاســت که درصورت تحقق آن چندین هزار 

نفر دئیگر مشغول کار خواهند شد.

امــروز:  یــادگار  خبرنــگار  یاســوج- 
مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز 
گچســاران گفــت: بــا تکمیــل و راه اندازی 
گازی در ایــن  دو ردیــف الکتروکمپرســور 
شــرکت حــدود ۱۲ میلیــون فوت مکعــب 
گاز هــای همــراه مشــعل جمــع آوری و از 
سوختن سرمایه ملی جلوگیری می شود.
غامرضــا کمالی گفت: در چند روز اخیر، 

نخستین الکتروکمپرســور گازی مربوط به طرح جمع آوری گاز های مرحله دوم 
راه اندازی و به شرکت نفت و گاز گچساران تحویل داده شد.

وی گفــت: بــا راه انــدازی ایــن ردیف، حــدود ۶ میلیــون فوت مکعــب از گاز های 
غنــی مربوط بــه گاز های همــراه مرحله دوم واحــد بهره برداری گچســاران یک، 
ک توربوکمپرســور های ایســتگاه تقویت فشــار گاز گچســاران  جمــع آوری و خورا
یک، تأمین شــد. مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز گچســاران گفت: با 
تکمیــل و راه انــدازی دو ردیــف الکتروکمپرســور گازی در ایــن شــرکت حــدود ۱۲ 
میلیون فوت مکعب گاز های همراه مشعل جمع آوری و از سوختن سرمایه ملی 
جلوگیری می شود. کمالی بیان کرد: به همین منظور، طرح های مشابه مربوط 
به گاز تانک در واحد های بهره برداری گچساران یک و دو در دست اقدام است 

و در آینده ای نزدیک راه اندازی می شود.

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران خبرداد:

گاز های همراه  جمع آوری ۱۲ میلیون فوت مکعب، 
مشعل با راه اندازی الکتروکمپرسور گازی

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان :

 ۵۰۰ واحد صنعتی قزوین در بخش فرآوری 
مواد معدنی فعالیت می کنند

خبرنــگار  مــرادی،  مصطفــی  قزویــن- 
یادگار امروز: شــهردار محمدیه از اجرای 
پروژه احداث کمربندی شــمالی در شــهر 

محمدیه به طول ۲.۵ کیلومتر خبر داد.
بــه گــزارش خبرنگارمــا، مهــدی رجحانی 
معــاون عمرانــی اســتانداری قزویــن بــه 
البــرز،  فرمانــدار  فتوحــی  حامــد  همــراه 
محمــد پیری شــهردار و اعضای شــورای 
شهر از پروژه های عمرانی شهر محمدیه 

بازدید کردند.
محمد پیــری شــهردار محمدیــه در این 
کــرد: مجموعــه مدیریــت  بازدیــد اظهــار 
شــهری در محمدیه بــرای تأمین امنیت 
و مدیریــت ترافیــک تعــداد ۸۸ دســتگاه 
دوربیــن نظارتــی و ترافیکــی در مناطــق 
مختلف شهری نصب کرده که شامل ۲۳ 
ک خوان و۱۳ دوربین  دوربین نظارتی پا
کنترل ترافیک چرخشــی ۳۶۰ درجه و ۵۲ 
دوربیــن ثابــت در معابــر و خیابان هــای 

اصلی شهر محمدیه و مهرگان است.

پیــری در خصــوص مخــازن هوشــمند و 
مکانیــزه زباله شــهر محمدیه گفــت: این 
سیستم جدید با هدف تضمین سامت 
بهداشت و محیط زیست، کاهش آلودگی 
و آســیب های اجتماعــی ماننــد ســرقت 

پسماند اجرا شده است.
شهردار محمدیه در هنگام بازدید معاون 
پــارک ده هکتــاری  از  عمرانــی اســتاندار 

منطقــه ۷ عنــوان کرد: پــارک ده هکتاری 
ضلــع شــرقی محمدیــه کــه در منطقه ۷ 
واقع شده از سال ۱۳۹۰ در دست ساخت 
اســت که شــامل فضای ورزشــی، تجاری 
و رســتوران اســت. وی افــزود: بــا توجــه 
بــه مطالبــات مــردم در خصــوص تأمین 
امنیــت ایــن مــکان و نگرانــی آنهــا از بــروز 
ناهنجاری های اجتماعی در بوستان ها، 

مدیریــت شــهری محمدیــه اطــراف این 
پــارک را محصور کــرده و در حال حاضر با 
اســتقرار نگهبانی در آن به صورت شبانه 
نگهــداری  و  محافظــت  پــارک  از  روزی 
می شــود. محمــد پیــری بیــان داشــت: 
مهــرگان  در  ســاحلی  پــارک  احــداث  بــا 
توانســتیم ایــن مــکان را کــه یــک تهدید 
بــرای غرق شــدن جوانــان و نوجوانان در 
آب کانــال بود به یک فرصــت برای ایجاد 
فضــای ســبز و تفریــح بــرای شــهروندان 
فنــس  و  ســازی  ایمــن  کنیــم.  تبدیــل 
کانــال آب از مهم تریــن  کشــی محــدوده 
تصمیمات مدیریت شــهری بود که مورد 

رضایت شهروندان قرار گرفته است.
پیری بیــان کرد: احداث پارک ســاحلی و 
مسیر سامت نیز بعد از اتمام فنس کشی 
کار قــرار  کانــال در دســتور  و ایمن ســازی 
گرفــت که در حال حاضــر این پروژه نیز با 
پیشرفت فیزیکی خوبی در حال احداث 

است.
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وزارت ورزش که پیش از این به صورت تلویحی 
سرپرست فدراسیون ها را از حضور در انتخابات 
منع کرده بــود، ممنوعیت دیگری هم برای آنها 
لحاظ کــرده که مربوط به ماموریت های شــان 

می شود. 

وزارت ورزش در دوره تصــدی کیومرث هاشــمی، 
رویکردی نســبت به »سرپرســت« فدراســیون ها 
درپیش گرفته که متفاوت از همیشه و ادوار گذشته 
است. پیش از این افرادی که به عنوان سرپرست از 
وزارت ورزش در دوره های مختلف حکم می گرفتند 
به اندازه رئیس و دیگر مدیــران وزارت ورزش، در 
حوزه هــای مختلــف آزادی عمل داشــتند اما این 
آزادی در دوره فعلی وزارت ورزش تقلیل پیدا کرده 
و حتی به محدود شــدن آنها در اعزام و ســفرهای 

برون مرزی هم رسیده است.
اخیراً هرگونه ســفر و مأموریت از طرف فدراسیون 
و با عنوان سرپرست فدراسیون برای این افراد منع 
شده اســت. این مســئله حتی در دستور جلسات 
شورای برون مرزی وزارت ورزش هم لحاظ می شود 
طوریکه در بررســی های این شورا برای تأیید یا رد 

برنامه درخواستی فدراســیون ها جهت اعزام برون 
مرزی نمایندگان شان، با ســفر سرپرست مخالفت 
می شود. حتی در نشست اخیر شورای برون مرزی 
وزارت ورزش که هفته گذشــته برگزار شــد نیز با 
ســفر برون مرزی سرپرســت یکی از فدراسیون ها 

مخالفت شد.
ممنوعیت اعزام برون مرزی برای سرپرســت ها در 
حالی در برنامه وزارت ورزش قرارگرفته اســت که 
ایــن وزارتخانه پیش از این به صورت تلویحی مانع 
از ورود آنها به انتخابات هم شده بود و کماکان این 

مسیر را ادامه می دهد.کیومرث هاشمی که شهریور 
سال گذشته به صورت رسمی متصدی وزارت ورزش 
شد در اولین حکم هایی که برای افراد منتخب خود 
جهت سرپرستی فدراســیون ها صادر کرد با به کار 
بردن عبارت »عدم حضــور در فرآیند انتخابات به 
عنــوان داوطلب« به نوعی موضــع و مخالفت خود 
با ورود آنهــا به انتخابات را اعــلام کرد. در همین 
راســتا وزیر ورزش با در پیش گرفتن رویکردی که 
نسبت به سرپرست فدراسیون دوومیدانی داشت و 
همچنین خفه کردن سرپیچی سرپرست فدراسیون 
شــطرنج در نطفه به نوعی بــر موضع خود و اینکه 

»سرپرست ها رئیس نمی شوند«، تاکید داشت.
حالا وزارت ورزش با منع کردن سرپرســت ها برای 
سفر به نوعی تاکید دوباره دارد بر اینکه »سرپرست« 
ها مدیران مقطعی برای فدراســیون ها هستند که 
مأموریت شان رتق و فتق امور فدراسیون مربوطه و 
مهیا کردن شرایط برای برگزاری به موقع انتخابات 
است؛ آنها نه تنها نباید متقاضی ریاست شوند بلکه 
دست شــان به اندازه آنها هم باز نیست و به همین 
دلیــل نمی توانند به نمایندگی از فدراســیون خود 

سفری داشته باشند.

دومین اولتیماتوم وزارت ورزش:

نهزندانونهشلاقبرایمایلیکهن سفر خارجی سرپرست ها ممنوع شد!
از این  برخلاف اخباری کــه پیش 
منتشــر شــده بود، حکم شکایت 
ســرمربی تیم ملی از پیشکســوت 
فوتبال منجر به حبس وی نخواهد 

شد. 
در ماجرای شکایت امیر قلعه نویی از 
اسبق  کهن، سرمربی  مایلی  محمد 
تیــم ملی ایــران به جــزای نقدی 

محکوم شد. 
مایلی کهن در بیانیه ای که آن را در یک گفت وگوی تلفنی با تلویزیون 
می خواند، ادعا کرده بود که ســرمربی چند تیم باشــگاهی در ایران را 

قلعه نویی انتخاب می  کند.
 او گفت که انتخاب غلامرضا عنایتی برای تیم امید ایران هم با خواست 

و چراغ سبز قلعه  نویی انجام شده است.
 امیر قلعه نویی چندی پیش بــه دلیل اظهارات محمد مایلی کهن در 
رســانه ها از وی به دادسرای عمومی شــکایت کرده و حالا ظاهراً رای 
این پرونده صادر شــده و مایلی کهن بــه دلیل صحبت هایش در برخی 
برنامه های تلویزیونی و یک رســانه اینترنتی علیه سرمربی تیم ملی، به 
پرداخت ۳۰۰ میلیون ریال جزای نقدی در حق صندوق دولت محکوم 

شده است.
مایلی کهن در گفت وگوی اینترنتی هــم مواضع تندی علیه قلعه نویی 
گرفت. او در آن مصاحبه حتی حاضر نشد نام قلعه نویی را به زبان بیاورد 
و هر بار می خواست درباره او حرف بزند از یک اصطلاح ناپسند استفاده 
می کرد! در همان مصاحبه هم مدعی شد وقتی سرمربی تیم ملی ایران 

شد قلعه نویی را با سفارش علی پروین به تیم ملی دعوت کرد!
نکته جالب این بود که گفته می شــد ممکن اســت مایلی کهن در این 
پرونده به زندان یا شلاق محکوم شود. نادر فریادشیران همراه همیشگی 
مایلی کهن آن روزها ضمن تایید این شــایعه گفته بود که مایلی کهن 
هیــچ ابایی از زندان رفتن ندارد و ترجیح می دهد به جای دادن جریمه 
نقدی، به زندان برود. اما حالا رای صادر شــده اســت و هیچ خبری از 
حبس نیســت و مایلی کهن فقط به پرداخت 30 میلیون تومان جریمه 

نقدی محکوم شده است.

ادامه افتخارآفرینی نسل طلایی ژیمناستیک ایران؛

 نیکخودردارحلقهقهرمانشد

 ملی پوش ژیمناســتیک ایران مدال طلای رقابت های دارحلقه قهرمانی 
آسیا را در رده سنی جوانان از آن خود کرد. 

در چهارمیــن روز رقابت های ژیمناســتیک قهرمانی آســیا، ابوالفضل 
نیکخو در فینــال رقابت های دارحلقه با کســب نمره ۱۳.۱۰۰صاحب 
مدال باارزش طلا شد. علی اصغر عباسی دیگر فینالیست کشورمان در 

دارحلقه با نمره ۱۲.۹۶۶ در جایگاه ششم قرار گرفت.
نیکخو پیش از این در خرک حلقه صاحب مدال برنز شده بود

ژیمناســتیک کشــورمان امروز در رده جوانــان در بارفیکس و در رده 
بزرگسالان نیز در پارالل فینالیست دارد.

خبر

سرپرســت کمیته داوران با اشــاره به هفته های 
حســاس پایانی لیگ و جام آزادگان گفت: داوران 
ما از پاک ترین قشــر فوتبال ایران هســتند و در 
هفته های پایانی از بهترین ها برای قضاوت استفاده 
خواهیم کرد. دانیال مرادی در حاشــیه ســمینار 
توجیهــی کمــک داوران VAR در گفت وگو با 
خبرنــگاران اظهــار کرد: جلســه توجیهی کمک 
داوران ویدئویی به همت فدراســیون آغاز شده و 
تا پنج روز ادامه دارد. در این سمینار یک مدرس 
مصری و ۲ مدرس پرتغالی حضور دارند. خوشحالم 
میزبان این عزیزان هستیم و کلاس های خوبی را 
شــروع کردیم که تا شــروع فصل بعد لیگ برتر 
خواهد داشت. مدرسان خارجی از زیرساخت های 

ما بازدید کردند و راضی بودند.
وی ادامــه داد: از هفته آینده مــن نیز به عنوان 
مــدرس دوره ها حضور دارم چون هم لایســنس 

دارم و هم مجوز مدرســی ایــن دوره ها را از فیفا 
گرفتم. مــن تنها مــدرس داوری ویدئویی ایران 
در فیفا هستم.سرپرســت کمیتــه داوران با بیان 
اینکه حاضران در این ســمینار در ادامه لایسنس 
خواهند گرفت گفت: این دوره ها به صورت فشرده 
برگزار خواهد شــد و تا پیش از شروع فصل جدید 
تمــام کمک داوران لایســنس VAR را دریافت 
می کنند. دریافت این لایســنس به این معنا است 
کــه آنان برای حضــور و داوری VAR در فصل 
بعد مشکلی ندارند. مرادی در خصوص مسوولیت 
سنگین خود در هفته های پایانی لیگ برتر و جام 
آزادگان نیز گفت: ما براساس دستورالعمل و شرح 
وظایف کارها را انجام می دهیم و امیدوارم مشکلی 
پیش نیاید. در چند هفته گذشته داوری ها بسیار 
خوب بوده و این باعث افتخار ما و دیگر همکاران 

است.

نیما عالمیان با غلبه بر نوشــاد عالمیان در فینال 
مســابقات تنیــس روی میز آســیای میانه جواز 

حضور در المپیک ۲۰۲۴ پاریس را کسب کرد. 
رقابت های تنیس روی میز انتخابی المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس در منطقه آسیای میانه امروز به پایان رسید 
و در فینال این مســابقات، نیما عالمیان ملی پوش 
ارزنده کشــورمان در جدال با نوشــاد عالمیان در 
فینال به پیروزی ۴ بر ۱ دست یافت و جواز حضور 

در المپیک پاریس را کسب کرد.
نیما عالمیان در فینال به مصاف برادرش نوشــاد 
رفت و در یک جدال تماشایی و تمام ایرانی برادر 
خود را ۴ بر ۱ مغلوب کرد و ضمن کســب عنوان 
قهرمانی، جواز حضــور در المپیک ۲۰۲۴ پاریس 

را بدست آورد.
پیش از ایــن نیما عالمیــان در دو دوره المپیک 
۲۰۱۶ ریو و ۲۰۲۰ توکیــو از طریق قهرمانی در 

آسیای میانه حاضر بود.
نیما با این نتیجه ســومین حضور پیاپی خود در 
المپیــک را تجربه خواهد کرد و پینگ پنگ ایران 
با کسب حداکثر سهمیه از مسابقات آسیای میانه 
و امید به کســب سهمیه توسط نوشاد عالمیان از 
طریق رنکینگ جهانی خــود را مهیای حضور در 

آوردگاه مهم المپیک خواهد کرد.

مرادی: 

داوران ایران از پاک ترین اقشار فوتبالی هستند 
نیما عالمیان

 با شکست  برادرش، المپیکی شد

روزنامه یادگار امروز
 منتظر ارائه  پیشنهادات  و نظرات شما می باشد 
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه
 قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
 آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان ها ی فاقد سند رسمی 
مســقر در واحد ثبتی کوهدشــت تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان. لذا مشخصات متقاضیان و 
املاک مورد تقاضا به شــرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند ، می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم و پس از اخذ 

رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
1. برابر تقاضای آقا/خانم )پریســا خوشــناموند( فرزند )عبدالعظیم( نســبت به )شش دانگ یک باب/

قطعه عمارت( به مســاحت )145.24( مترمربع مجزی شــده از پلاک شماره )0(فرعی از )63( اصلی 
واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )محمد ولی 

آزادبخت(  
2. برابر تقاضای آقا/خانم )محمد کوشــکی( فرزند )کریم خان( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مســاحت )12802.17( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )2(فرعی از )56( اصلی واقع 
در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشــت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )محمد کوشکی 

وبساط علی یوسفوند(  
3. برابر تقاضای آقا/خانم )محمد کوشــکی( فرزند )کریم خان( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مســاحت )17733.66( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )2(فرعی از )56( اصلی واقع 
در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشــت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )محمد کوشکی 

وعلی جعفر امرایی و علی نیک خواه(  
4. برابر تقاضای آقا/خانم )حمید کوشــکی( فرزند )کریم خان( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مســاحت )39206.14( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )2(فرعی از )56( اصلی واقع 
در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشــت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )حمید کوشکی 

وامان اله یوسفوند(  
5. برابــر تقاضای آقا/خانم )رضا براکه زاده( فرزند )همتعلی( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )22923.03( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )0(فرعی از )85( اصلی واقع 
در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )امامقلی کونانی(  
6. برابــر تقاضای آقا/خانم )رضا براکه زاده( فرزند )همتعلی( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه 
مزروعی( به مساحت )10182.79( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )0(فرعی از )85( اصلی واقع 
در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )امامقلی کونانی(   
7. برابــر تقاضای آقا/خانم )محمد اکبری( فرزند )لطف علی( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه 
عمارت( به مســاحت )245.71( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )17(فرعی از )1( اصلی واقع در 
بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )نصراله غضنفری(  

8. برابــر تقاضای آقا/خانم )محمد اکبری( فرزند )لطف علی( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه 
عمارت( به مساحت )73.40( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )17/24(فرعی از )1( اصلی واقع در 
بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )حجت اله غضنفری(   
9. برابر تقاضای آقا/خانم )رمضان طهماســبی فر( فرزند )عظیم( نسبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
عمارت( به مســاحت )174.15( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )16(فرعی از )1( اصلی واقع در 
بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشــت لرســتان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )نورمحمد عمله 

امرایی(
10. برابر تقاضای آقا/خانم )هاشــم عبدولی( فرزند )مومن بگ( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه 
عمارت( به مســاحت )213.04( مترمربع مجزی شده از پلاک شماره )0(فرعی از )58( اصلی واقع در 
بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )همت اله آزادبخت(

شناسه آگهی: 1718751
تاریخ چاپ نوبت اول: 1403/02/31
تاریخ چاپ نوبت دوم:1403/03/16

فرشاد کورانی نیا

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کوهدشت

اعلام مفقودی
برگ ســبز  خودروی ســواری پژو405 مدل 1396به شــماره موتور 
 NAAM31FE1HK082654  164 شــماره شاسیB0154542
وشماره پلاک انتظامی ایران57 – 627 ه96به مالکیت خانم الینا ولد 

خانی مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
سندکمپانی و شناسنامه مالکیت و کارت کامیون کمپرسی نورث بنز مدل ۲۰۰۸ به رنگ سفید روغنی به شماره 
 LBZ342JA08A000621 پلاک ۵۶۳ ع ۶۴-ایران۴۶ به شماره موتور ۱۰۰۸۳۷۲۳ به شماره شاسی

متعلق به ستار کاظمی تاسکوه مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
شناسنامه مالکیت سواری پژو پارس مدل ۱۳۸۸ به رنگ خاکستری متالیک به شماره پلاک ۳۲۴ د 
 NAAN01CA79K753492 ۶۲-ایران۴۶ به شماره موتور ۱۲۴۸۸۰۳۶۱۷۰ به شماره شاسی

متعلق به الهه نیکوکردار لیسه رودی مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۰۳۰۰۳۸۰۰ مورخ ۱۴۰۲.۱۲.۲۲ هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی آبیک، کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۹۰۰۳۰۰۰۰۸۲ تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی آقای / خانم محمد اسماعیل احمدی فرزند 
محمد ابراهیم صادره از آبیک به شماره شناسنامه ۱ و کد ملی ۵۰۸۹۸۷۳۲۳۲ 
در ششدانگ یکبابخانه به مساحت ۵۲۵.۰۲ متر مربع ۲۶ اصلی بخش ۱۴ واقع 
در قزوین حوزه ثبت ملک آبیک قریه انجیلاق میباشد. احراز مالکیت متقاضی 
نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی آقای اکبر میرزانی 
فرزند غلامرضا به متقاضی داشته و تصرفات متقاضی نسبت به مورد تقاضا 
احراز گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و نیز املاک واقع 
در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند و معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، مبادرت به تقدیم دادخواست در مراجع قضایی نموده و گواهی 
آنرا را به اداره ثبت تحویل دهد و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را به اداره 
ثبت ارائه نکند، اداره ثبت محل مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۲/۳۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۳/۱۶

علی مافي - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آبیک

شناسه آگهی : ۱۷۱۸۲۰۳

مدیر دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشت با 
تاکیــد بر اهمیت خواب منظم و کافی، گفت: بخشــی از 

سلامت انسان ها در گرو خواب است. 
دکتر فرشید رضایی با بیان اینکه انسان ها حدود یک سوم 
زندگی خود را در خواب ســپری می کننــد، اظهار کرد: 
بخش بســیار مهمی از سلامت انســان ها در گرو خواب 
ســالم است. من بر این باور هســتم آموزش خواب سالم 
به جامعه و روشــن کردن نقش خواب در سلامت جسم 
و ذهن از مهم ترین مســائل به حســاب می آید. سیستم 
ایمنی انسان ها تحت تاثیر سلامت خواب است. هنگامی 
که مطرح می شــود یک فرد ۶۰ ساله حدود ۲۰ سال از 
عمرش را در خواب به سر برده، بیانگر میزان تاثیر خواب 
در ســلامت انسان ها اســت. وی درباره ضرورت اهمیت 
خواب سالم گفت: هنگامی که می گوییم سلامت یک حق 
همگانی اســت باید به این موضوع توجه کنیم که خواب 

سالم نیز یک حق همگانی به حساب می آید.  
مدیر دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشت با 
بیان اینکه تحقیقات متعددی درباره خواب انجام شــده، 
اظهار کرد: نتایج تحقیقات بیان می کند افراد در شب های 
پرنور مهتابی که ماه کامل تر اســت، دیرتر به رختخواب 
می رونــد و کمتر می خوابنــد. اگرچه دلایــل دیرتر به 
رختخواب رفتن در شب های مهتابی نامشخص است اما 
نشان می دهد شرایط طبیعی برای خواب نیز می تواند بر 

کیفیت خواب اثرگذار باشد.
ë بهترین زمان برای به خواب رفتن

رضایــی درباره بهترین زمان مناســب بــرای به خواب 
رفتن گفت: هنگامی که ســر بــه روی بالش می گذاریم، 
مدت زمانی طول می کشد که به خواب برویم. برخی افراد 
به محض آنکه ســر به بالین می گذارنــد، در خواب فرو 
می روند. اگر شب ها مدت زمان ســر بر بالین گذاشتن تا 
خوابیدن کمتر از ۵ دقیقه باشــد این احتمال وجود دارد 
فــرد به  کم خوابی جدی مبتلا باشــد. حالت ایده آل این 
اســت مدت زمان خواب رفتن باید ۱۰ تا ۱۵ دقیقه طول 

بکشد.
ë علت خواب آلودگی بعد از صرف نهار

وی با بیان اینکه خستگی در طول روز ۲ بار به اوج خود 
می رسد، افزود: حدود ســاعت ۲ بامداد و ۲ بعد از ظهر، 
اوج خستگی به حساب می آید. به همین دلیل است بعد 
از نهار کمتر هوشــیار هســتیم و احساس خواب آلودگی 

می کنیم.
ë چرا بی خواب می شویم؟

مدیر دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشــت 
دربــاره »بی خوابی« اظهار کرد: بــی خوابی با خوابی که 
هر شــب از دســت می دهیم، تعریف نمی شــود بلکه با 
خواب آلودگی، مشکل در تمرکز، سردرد، تحریک پذیری 
و سایر مشــکلاتی که می تواند روزانه ایجاد کند، تعریف 
می شــود. اســترس، بیماری جســمی یا روانی، شرایط 
زندگی، ســابقه خانوادگی، نوبــت کاری، رژیم غذایی و 
عادات ورزشی، همگی می توانند به بی خوابی کمک کنند.
رضایــی با بیان اینکه به نظر می رســد از میان مخلوقات 
خداوند فقط انســان ها می توانند خواب خود را به تعویق 
بیاندازند، افزود: ساعت درونی بدن انسان در هیپوتالاموس 
یعنی بخشــی از مغز قرار دارد. وقتی چشم انسان نور روز 
را می بیند، از طریق اعصاب بینایی به مغز پیام می فرستد 
و هورمون هایی ترشح می شود که به بیداری انسان کمک 
می کند. هنگامی که خورشــید غروب می کند و شب فرا 
می رســد بخش ســاعت درونی مغز به غده »صنوبری« 
پیامی می رود و ماده ای به نام ملاتونین ترشــح می شود؛ 
در نتیجه حــس خواب آلودگی ایجاد می شــود. در این 
زمان باید از ورزش شدید پرهیز کرد چرا که می تواند به 

سلامت خواب آسیب بزند.
ë  و امــا افرادی کــه برای بیــرون آمدن از

رختخواب مشکل دارند
وی درباره »دیسانیا« اظهار کرد: برخی افراد برای بیرون 
آمدن از رختخواب دچار مشکل هستند که به این پدیده 
»دیســانیا« گفته می شود. دیســانیا ممکن است نشانه 
کمبود تغذیه، افسردگی یا سایر مشکلات باشد و پزشکان 
به این موضوع کمتر به عنوان یک مشکل نگاه می کنند.  

ë ورزش سنگین قبل از خواب، ممنوع
مدیر دفتر آموزش و ارتقای ســلامت وزارت بهداشــت 
با بیــان اینکه میان ورزش و خــواب ارتباط وجود دارد، 
خاطرنشــان کرد: اگرچه ورزش منظــم می تواند الگوی 
خواب انســان را بهبود دهد اما ورزش سنگین و شدید و 
پیش از زمان خواب ممکن است باعث بی خوابی و  بیدار 

نگه داشتن فرد شود.
وی درباره تغییر شــیوه زندگی و تاثیــر بر خواب گفت: 
یکی از مهمترین موضوعاتی که می تواند به الگوی خواب 
آســیب وارد کند زندگــی کردن ۲۴ ســاعته در فضای 
اینترنت اســت. سواد رسانه و بهداشت خواب می تواند در 
بهبود کیفیت خواب تاثیرگذار باشــد و در نهایت سلامت 

جسم و ذهن را در پی داشته باشد.  
ë  بی نظمی در خواب و کاهش عملکرد و خلق

و خو
رضایــی گفت: بی نظمی در خواب و از دســت دادن یک 
ســاعت خواب در طی چند روز می تواند ســبب کاهش 
عملکــرد، خلق وخو و تفکر منجر شــود. خــواب منظم 
و کافی مهم اســت و به انســان ها کمک می کند که در 
طول روز بیدار و ســرحال باشند و  شبها احساس آرامش 
و خواب آلودگی داشــته باشند و خوابی آرام و طولانی در 

طول شب تجربه کنند.

سلامت

ضرورت اهمیت خواب سالم
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دوشنبه 31 اردیبهشت ماه 1403 
نفت و انرژیشماره 1544

روزنامه یادگار امروز
 منتظر ارائه  پیشنهادات  و نظرات شما می باشد 

www.yadegaremrooz.ir
yadegar.emroz@gmail.com

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون
 تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان ها ی فاقد ســند رســمی مسقر در واحد ثبتی کوهدشت تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضیان. لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند ، می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد واملاک محل تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 

مرجع قضایی تقدیم نمایند.

1. برابر تقاضای آقا/خانم )مراد آزادبخت( فرزند )ســبزعلی( نسبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه عمارت( به مساحت )207.47( مترمربع مجزی شده 
از پلاک شماره )0(فرعی از )58( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )بساط آزادبخت(  

2. برابر تقاضای آقا/خانم )کرم خدا عزیز پور( فرزند )باباخان( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )23210.96( مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره )2(فرعی از )17( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )باباخان عزیز پور(  
3. برابر تقاضای آقا/خانم )کرم خدا عزیز پور( فرزند )باباخان( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )20946.25( مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره )1(فرعی از )21( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )باباخان عزیز پور(  
4. برابر تقاضای آقا/خانم )کرم خدا عزیز پور( فرزند )باباخان( نســبت به )شش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )17584.84( مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره )2(فرعی از )17( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )باباخان عزیز پور(  
5. برابر تقاضای آقا/خانم )کرم خدا عزیز پور( فرزند )باباخان( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )3582.95( مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره )9(فرعی از )24( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )باباخان عزیز پور(  
6. برابر تقاضای آقا/خانم )کرم خدا عزیز پور( فرزند )باباخان( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )4751.83( مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره )9(فرعی از )24( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )باباخان عزیز پور(  
7. برابر تقاضای آقا/خانم )کرم خدا عزیز پور( فرزند )باباخان( نســبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )2611.47( مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره )9(فرعی از )24( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )باباخان عزیز پور(  
8. برابر تقاضای آقا/خانم )مهین نوروزی جمشــید( فرزند )درویشــعلی( نسبت به )شــش دانگ یک باب/قطعه عمارت( به مساحت )196.77( مترمربع 
مجزی شــده از پلاک شــماره )2(فرعی از )54( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )الهیار 

عباسی گراوند(  
9. برابر تقاضای آقا/خانم )حاتم رضائی( فرزند )عزیزمراد( نسبت به )شش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )6160.78( مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره )6(فرعی از )55( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )حاتم رضایی( 
9. برابر تقاضای آقا/خانم )حاتم رضائی( فرزند )عزیزمراد( نسبت به )شش دانگ یک باب/قطعه مزروعی( به مساحت )8127.55( مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره )6(فرعی از )55( اصلی واقع در بخش )7( حوزه ثبت ملك كوهدشت لرستان خروجی از مالکیت اولیه آقای/خانم )حاتم رضایی(  
شناسه آگهی: 1718742

تاریخ چاپ نوبت اول: 1403/02/31
تاریخ چاپ نوبت دوم:1403/03/16

فرشاد کورانی نیا

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کوهدشت

مدیرعامل شــرکت نفت گفت: در دولت سیزدهم 
در بخش گاز موفق شــدیم ۷۰ میلیون متر مکعب 
در روز به ظرفیت تولید گاز کشــور اضافه کنیم و 
امروز از کشور همسایه در تولید گاز از میدان پارس 
جنوبی جلوتر هســتیم. هم اکنون رشــد اقتصادی 
گروه نفت و گاز بیش از ۲۲ درصد اســت. محسن 
خجسته مهر اظهار کرد: اقتصاد انرژی و اقتصاد نفت 
و گاز باید تبیین شــود و به تصویر کشــیده شود. 
اصحاب رسانه در این زمینه نقش مهم و برجسته ای 
در این زمینه دارند.وی افزود: دســتاوردهای دولت 
سیزدهم بسیار برجسته و بعضا خیره کننده است. 
این مایه امیدآفرینی، شــوق و تحول آفرینی برای 
جمهوری اسلامی ایران است. در مقابل مایه یاس و 
ناامیدی دشمنان جمهوری اسلامی خواهد بود که 
طاقت و توان شــنیدن این همه پیشرفت شگرف و 
ارزشمند را ندارند. وی با بیان این که »صنعت نفت 
چند ویژگی مهم دارد« افزود: اولین ویژگی صنعت 
نفت تولیدی اســت که برای شــکوفایی اقتصادی 
اهمیت دارد. ویژگی دوم آن اقتصادی است که اگر 

این صنعت رشــد کند و پویایی لازم را داشته باشد 
سایر بخشــهای اقتصادی کشور هم به جریان می 
افتد. مدیرعامل شرکت نفت سومین ویژگی صنعت 
نفت را فناور و علمی بودن آن دانســت و افزود: با 
توجــه به اهمیت و پیچیدگی صنعت نفت باید این 
صنعــت را دانش بنیان کنیم. با کمک شــرکتهای 
فناور و مراکز پژوهشــی بایــد بتوانیم آن را پیش 
ببریم. ویژگی دیگر این صنعت، جهادی اســت. اگر 
می خواهیم رشــد اقتصــادی را در نفت رقم بزنیم 
حتما باید جهادی کار کنیم، جهادی هم دستاوردها 
و پیشرفتها را تبیین کنیم.وی تصریح کرد: وظیفه 
بخش بالادستی صنعت نفت تولید ثروت است و در 
پایین دست منجر به ارزش افزوده می شود که طی 
۲.۵ سال گذشته در دولت ســیزدهم پیشرفتهای 
خوبی در این صنعت دیده شــده است. وی اولین 
دستاورد جمهوری اسلامی از سال ۱۴۰۰ تا کنون 
را در تولید نفت دانســت و گفت:با شــروع به کار 
دولت ســیزدهم تولید نفت در کشــور حدود ۲.۱ 
میلیون بشکه رسیده که در حال حاضر این رقم ۷۰ 

درصد رشــد داشته و صادرات ۲.۵ برابر شده است. 
یعنی افزایش تولید نفت کشــور تبدیل به ثروت و 
درآمدزایی برای جمهوری اســلامی شده است. هر 
۱۰۰ هزار بشــکه که به تولید نفت کشــور اضافه 
شــود و تبدیل به صادرات شود درآمد سالیانه اش 
تقریبا ۳ میلیارد دلار می شود. خجسته مهر تصریح 
کرد: در شرایط ســخت تحریمهای بین المللی هم 
توانســتیم تولید را افزایش دهیم و متعاقبا تبدیل 
به افزایش صادرات شــده اســت. در سال گذشته 
۳۶ میلیارد دلار نفت خــام و میعانات گازی صادر 
کردیــم. وی بیان کــرد: در بخــش گاز نیز موفق 
شــدیم ۷۰ میلیون متر مکعــب در روز به ظرفیت 
تولید گاز کشــور اضافه کنیم. امروز رکورد حداکثر 
تولید توســط ایران در میدان گازی پارس جنوبی 
که بزرگترین میدان گازی جهان اســت و بین ما و 
کشــور همسایه مشترک است شکسته شد. ما الان 
از کشــور همسایه در تولید از میدان پارس جنوبی 
جلوتر هســتیم. در میدان پــارس جنوبی نیز یک 
پالایشــگاه ایرانی را ساختیم که بیش از ۷۰ درصد 

کالاهای پالایشگاهی، ایرانی است. نصب و اجرا نیز 
توسط ایرانی ها انجام شــده است. وی گفت: اقدام 
مهم دیگر توســعه فاز ۱۱ میدان مشــترک پارس 
جنوبی است. ۲۰ سال گرفتار عدم تصمیم صحیح 
و مناســب بودیم که باعث شده بود فاز ۱۱ توسعه 
پیــدا نکند. مدیرعامل شــرکت نفت با بیان این که 
»پیشرفت یا عدم پیشرفت به تفاوت نگاهها مربوط 
می شود« گفت: یک نگاه این است که ما می توانیم، 
نگاه دیگر این است که ما نمی توانیم و باید خارجی 
ها حضور پیدا کردند. در ســالهای گذشته شرکت 
توتال دو بار برای توسعه پارس جنوبی حضور پیدا 
کرد و گفت اگر برجام به ســرانجام نرســد ایران را 
ترک می کنم. ما به عنــوان مهمترین اقدام، چهار 
حلقه چاه را حفاری کردیم اما حلقه مفقوده ساخت 
سکوی بهره برداری بود که این اقدام بزرگ صورت 
گرفت. به هر شرکت بین المللی مراجعه می کردیم 
تا شــناور مورد نظر را در اختیار ما قرار دهد چون 
می دانست برای پارس جنوبی است اجتناب می کرد 

و می گفت شما تحریم هستید. 

مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت 
نفت گفت: به همیــن دلیل چین در نظر ندارد با 
ســرمایه گذاری جدی در نفت و گاز ایران خود 
را با شــرکای اروپایی و عربستانی درگیر کند و 
ترجیحش این است که نفت ایران را ارزان بخرد 
و با کالاهایی مثل اتوبوس و یا ســاخت فرودگاه 

تهاتر کند. 

محمــود خاقانی درباره چشــم انداز برنامه هایی که 
چین در حوزه صنعت نفــت عراق دنبال می کند و 
تاثیر آن بر ایران اظهار داشت: در مدت کوتاه حجم 
سرمایه گذاری چین در عراق حدود ۳ میلیارد دلار 
بوده و این ســرمایه گذاری رو به افزایش اســت و 
بخصوص اینکه چینی ها در منطقه اقلیم کردستان 

عراق بشدت فعال شده اند.
وی افزود: اخیرا نخســت وزیر امریکا با شرکت های 
امریکایــی هم ملاقات داشــت و عنــوان کرد که 
مجوزهــای جدیدی برای اکتشــاف، اســتخراج و 
بهره بــرداری از میادین مخالف در عراق بویژه منابع 
گازی دارد، زیرا عراق بشــدت بدنبــال پیدا کردن 
حجــم زیاد گاز برای مصارف داخلی اســت. اما در 
مناقصه هــای عراق اکثرا شــرکت های چینی برنده 
شــدند ضمن اینکه امریکایی ها نیز تمایل چندانی 

برای سرمایه گذاری در این کشور نداشته اند.
این کارشــناس حوزه انرژی گفت: معمولا چینی ها 
در خاورمیانه با شــرکای اروپایی مثل توتال، شل و 
بی پی فعالند، بنابراین به نظر می رســد چین هدف 
اصلی خود را برای توســعه نفت و گاز در عراق قرار 
داده و در ایران در مقام مقایســه با عراق سعی دارد 
که معامــلات تهاتری را افزایش دهد، یعنی در نظر 
دارد در ایــران در همین ســطح فعلی تولید حفظ 

شود و نفت هم که به چین صادر می شود.

وی ادامه داد: مثلا اکنــون چین قرارداد ۳ میلیارد 
دلاری با ایران منعقد کرده که فاز دوم فرودگاه امام 
را توســعه دهد جالب اینکه فعالیت شرکتی که این 
قــراراد را منعقد کرده بیشــتر خرید و فروش نفت 
است نه خرید ساختمان و فرودگاه سازی. شهرداری 
تهران هــم قرارداد ۳ میلیــارد یورویی برای خرید 
اتوبوس و حمل و نقل داخل شــهری برقی منعقد 
کرده و شرکتی که این قرارداد را منعقد کرده بیشتر 
در کار ســاخت و ساز و ســاختمان است. زیرا این 
شــرکت هایی که در چین در زمینه ســاخت و ساز 
فعالند اخیرا با بحران دست به گریبانند و بزرگترین 
شــرکت ها هم حتی ورشکســت شــده اند، چون با 
این تصور کــه جمعیت چین رو به افزایش اســت 
سرمایه گذاری های بزرگی کرده حال آنکه جمعیت 
این کشور رو به کاهش است، نتیجه اینکه به حوزه 

نفت دیگر کشورها ورود کرده اند.  

خاقانی تاکید کرد: نگاهی به خاورمیانه و پروژ ه های 
منطقه نشان می دهد که امریکا علاقه ای به رقابت با 
چین ندارد و  درواقع یک تفاهم سری بین امریکا و 
چین صورت گرفته که قیمت نفت خام در هر بشکه 
از ۸۰ دلار بالاتر نرود و امریکا توانسته بنحوی چین 
را متقاعد کند که دلار امریکا به طور مســتقیم به 
ذخایر نفت و گاز امریکا وصل شــده و در واقع نفت 
و گاز به صورت پشتوانه ای برای دلار درآمده است. 
به طوری که دلار در برابر ین ژاپن تقویت شده و از 
ســوی دیگر یوان چین هم با تولید و پالایش ۱۴ تا 
۱۵ میلیون بشــکه نفت خام تقویت شده است، در 
نتیجه چین و امریکا موفق شده اند به طور مشترک 

بازار نفت را مدیریت کنند.
وی در ادامه بیان داشت: از سوی دیگر شاهدیم که 
وقتی روبل روســیه بعد از جنــگ اوکراین به دلیل 
تحریم سقوط کرد پوتین ابتکار بخرج داد و روبل را 

به گاز وصل و اعلام کرد که از این پس پول گاز باید 
به روبل پرداخت شود، در نتیجه روبل سقوط نکرد 

و به حالت پایدار رسید. 
بازتــاب ایــن اتفاقات در بــازار نفــت و ارز اینکه 
ســرمایه گذاری و روابط تجــاری چین با ایران تنها 
در چارچــوب همکاری هــای نظامــی و تکنولوژی 
مخابراتی محدود است و سرمایه گذاری جدی نفت 
و گاز در ایــران ندارد، در واقع بیشــتر تمرکز نفتی 
خود را روی عراقی گذاشــته که امکان تبادل ارز را 
دارد و می تواند به به نتایج مطلوبی برســد. البته با 
طرف ایرانی هم قراردادهایی دارد اما تاکنون به اجرا 

نرسانده است.
این کارشــناس حوزه انرژی درباره امکان جایگزین 
شــدن نفت عــراق با ایــران در بــازار چین گفت: 
واقعیتی کــه باید مدنظر قرار گیرد اینکه هنوز دنیا 
بــه نفت و گاز نیاز دارد و هنوز انرژی های جایگزین 
نتوانســته اند جای انرژی های فســیلی را بگیرند به 
همین دلیل سرمایه گذاری در نفت و گاز مقرون به 
صرفه اســت، در ایران تحریم و نبود نظام بانکی که 
با جهان در ارتباط باشد جزء مسائل جدی است که 
جلوی هر نوع سرمایه گذاری را می گیرد، سرمایه گذار 
معمولا جایی می رود که ســرمایه دچار خطر نشود 
و اطمینان بخش باشد، در عراق بخش های مختلفی 
از جمله شــرکت های خصوصی واقعی در حال رشد 
هســتند اما در ایران اینگونه نیســت و نفت هم در 
دســت عده خاصی قرار دارد و این موضوع را قانون 
بودجه ۱۴۰۳ و برنامه هفتم هم نشــان می دهد. به 
همیــن دلیل چین در نظر ندارد با ســرمایه گذاری 
جدی در نفت و گاز ایران خود را با شرکای اروپایی 
و عربســتانی درگیر کند و ترجیحش این است که 
نفت ایران را ارزان بخرد و با کالاهایی مثل اتوبوس 

و یا ساخت فرودگاه تهاتر کند.

مدیرعامل شرکت نفت:

افزایش تولید ۷۰ میلیون متر مکعب گاز در روز

مدیرکل پیشین امور خزر و آسیای میانه وزارت نفت:

افزایش۱۱درصدیمصرفگازنیروگاههاخرید ارزان و تهاتری نفت ایران توسط چین
با توجه به روند صعودی رشــد مصرف، دولت سیزدهم در ۲۹ ماه ابتدایی 
خود توانســت در مجموع بیش از ۶ میلیارد لیتر گازوئیل و نفت کوره را در 
جهت جلوگیری از خاموشــی نیروگاه ها به دلیل افزایش مصرف گاز تامین 

کند که ارزش دلاری آن برابر با ۳.۸ میلیارد دلار است. 
ســوخت نیروگاه های کشور، گاز اســت و اگر سوخت گاز )به دلیل افزایش 
مصرف بخش خانگی در فصل ســرد ســال( تامین نشود، صنایع از سوخت 
جایگزیــن نظیر گازوئیل یا نفت کوره )مازوت( بهره می برند؛ از این رو یکی 
از موارد قابل تقدیر در عملکرد دولت ســیزدهم تامین سوخت پایدار برای 

نیروگاه ها اعم از گازوئیل و نفت کوره است.
طبق آمار شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی دولت سیزدهم 
در ۲۹ ماه شروع به کار فعالیت های خود تأمیـــن پایـــدار و ذخیره سـازی 
سـوخت موردنیـــاز ۱۱۰ نیـروگاه کشـور بـا ظرفیـت حـدود ۳ میلیارد و 
۶۰۰ میلیـون لیتـر نفـت گاز و ۲ میلیـارد و ۵۰۰ میلیون لیتر نفت کوره را 

به سرانجام رسانده است.
البته موضوع به معنای کاهش تولید گاز یا ناکافی بودن تولید نیســت؛ بلکه 
به گفته ســعید عقلی مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران؛ مصرف گاز 
در کشور در سال گذشــته )۱۴۰۲( برابر با ۲۴۹ میلیارد مترمکعب بوده و 
این مقدار نسبت به سال پیش از آن )۱۴۰۱( ۷ میلیارد مترمکعب افزایش 
یافته که ۷۹ میلیارد مترمکعب آن به نیروگاه ها اختصاص پیدا کرده است؛ 
از طرفی شاهد افزایش تزریق ۱۱ درصدی گاز طبیعی به نیروگاه ها در سال 

۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ بودیم.
بر اساس این گزارش، هر چند تولید و تزریق گاز به نیروگاه ها بیشتر بوده، اما 
مصرف گوی سبقت را از تولید ربوده است و به میزان قابل توجهی افزایش 
پیدا کند. به همین سبب برای جلوگیری از خاموشی نیروگاه ها باید سوخت 

مایع به نیروگاه تزریق شود.
 با این حال مصرف نیروگاهی ســبب شــده که در ۲۹ مــاه ابتدایی دولت 
ســیزدهم ۲ میلیــارد و ۵۲۰ میلیون دلار گازوئیل و یــک میلیارد و ۲۵۰ 
میلیون دلار نفت کوره فقط جهت مصرف سوزانده شود به عبارتی در دولت 
ســیزدهم ماهانه ۳۱۰ میلیون دلار برای رفع ناترازی هزینه پرداخت کرده 

است.

نشتیخطلوله۲۶اینچنفتابوذرمهارشد

عملیات ســخت و حساس رفع نشــتی از خط لوله ۲۶ اینچ انتقال نفت از 
میدان دریایی ابوذر به کارخانه خشــکی ابــوذر در جزیره خارگ با تلاش 
شبانه روزی کارکنان منطقه عملیاتی خارگ در کمتر از ۲۴ ساعت به پایان 

رسید. 
محمد ضمیری معاون عملیات تولید منطقه در این خصوص گفت: ســاعت 
۰۱:۳۰ بامداد پنج شنبه ۲۷ اردیبهشــت  با گزارش مشاهده نشتی توسط 
گشت شبانه حراست به اتاق کنترل تاسیسات مجتمع نفت و گاز درود ۳ در 
محدوده خط لوله خشکی ۲۶ اینچ میدان نفتی ابوذر، به سرعت با هماهنگی 
انجام شــده با واحدها و بخش های مختلف عملیاتــی، اقدامات فوری مهار 
نشت نفت این خط در خشکی آغاز شد. علاوه بر آن، شرایط نامناسب جوی 
و محل نشــت نفت و گاز در مجاور کمپ مسکونی زیتون اقدام فوری مهار 

نشتی را ناگزیر می نمود.
وی افزود: تیم های ارزیابی، شبانه اعزام و برای استقرار ماشین آلات سنگین 
و ایمنــی در محل هماهنگی های لازم انجام شــد و با توجه به شــرایط بد 
دریا، بستن چاه های نفت در سکوهای اقماری بسیار دشوار بود که با تلاش 

بی دریغ نفرات خدمات فنی چاه ها و شناورها امکان پذیر شد.
ضمیری ادامه داد: این خط لوله، نفت تولیدی میدان دریایی ابوذر را منتقل 
می کند و به دلیل فاصله زیاد محل نشتی تا کارخانه و پروفیل خط و نبودن 
شــیرهای مسدودکننده در مسیر و حجم بالای گاز همراه نفت، کار را برای 
تیم های عملیاتی مشــکل می نمود، ولی کارکنان در شرایط نامساعد جوی 
ضمن رعایت کامل نکات ایمنی با اقدامات جهادی و هدایت نشتی نفت به 
حوضچه های موقت ایجاد شده و حمل آن با تانکرهای لجن کش به پیت های 

نفتی تا حد امکان از آلودگی های زیست محیطی جلوگیری کردند.

یادداشت

خبر
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جبالبارز در شهرستان جیرفت واقع در جنوب 
کرمان را داروخانه طبیعی ایران می نامند، هم 
به لحاظ تنوع و هــم کیفیت گیاهان دارویی 
آن؛ جایی که نخستین همایش مرتبط با این 
بخش را به تازگی به همت جهاد کشــاورزی 
برگزار کردند و می رود تا بیش از گذشته رونق 
بگیرد و از این منظر فعالیت ها، روی چرخ های 
با زنجیره های پایین دستی تولید نیز  توسعه 

بیافتد.

جنوب کرمان علاوه بر کشــت محصولات مختلف 
زراعی، باغی و صیفی که از قطب های مهم کشــور 
و منطقــه نیز به ویــژه برای محصــولات خارج از 
فصل به شــمار می رود، ظرفیت های خاصی برای 
کشــت گیاهان دارویی هم محســوب می شود که 
این محصولات علاوه بــر کاربردهای دارویی امکان 
فرآوری و تبدیل به فرآورده های بهداشتی هم دارند 
و می توانند ارزش افزوده بســیار بیشتری نسبت به 
دیگر محصولات کشاورزی در جنوب کرمان داشته 
باشــند. این نوع گیاهان در مناطق جنوبی تر، گونه 
های کمتر و در زمان محدودتری کاشــته اما برخی 
از گونه های آن همچون حنا در حجم زیادی کشت 
می شــود و افق های پرباری نیز در توسعه متصور 
است. در قسمت های شــمالی تر این منطقه مانند 
جبالبارز در ارتفاعات شهرستان جیرفت، سطح زیر 
کشــت گیاهان دارویی بیش از ۴۰۰ هکتار است و 
گیاهان مختلفی همچون گل محمدی، بیدمشــک، 
رزماری، نســترن، نعناع و به لیمو کشت می شود اما 
بیشترین سطح زیر کشت به گل محمدی اختصاص 
دارد؛ محصولی که رییس ســازمان جهاد کشاورزی 
جنوب کرمان می گوید بناســت به عنوان یک قطب 
تولید این گونه، برنامه و تدارک وسیعی برایش دیده 
شود زیرا کاشــت گل محمدی در ارتفاعی که این 
منطقه دارد، بســیار متفاوت و دارای ارزش افزوده 

خاص خواهد بود.
البتــه برای جلوگیــری از خام فروشــی نباید تنها 
افزایش ســطح زیرکشــت این نوع گیاهــان مورد 
تاکید قرار گیرد و با توجه بــه ارزش افزوده بالایی 

که محصولات فرآوری شــده این گیاهان دارند باید 
بر ایجاد واحدهای تولیدی فرآوری این گیاهان نیز 
توجه بیشتری شود که می طلبد هم زمینه سرمایه 
گذاری ها فراهم آید و هم برنامه ریزی ها و حمایت 
ها همراســتا با این اهداف باشد. لذا با هدف افزایش 
تولید و گســترش فرآوری گیاهان دارویی نخستین 
جشــنواره گیاهان دارویی چنــدی پیش در جنوب 
کرمان با حضور مشــاور وزیر جهاد برگزار شــد که 
امیدها را برای افق های توســعه این بخش بیش از 
پیش کرده است.جشنواره مذکور با هدف معرفی و 
توسعه کاشت گیاهان دارویی، شناسایی عرصه های 
مســتعد جنوب کرمان برای کشــت این گیاهان و 
رونق گردشگری دارویی و تجاری سازی محصولات 
گیاهان دارویی برگزار شد و انتظار می رود در مورد 
فــرآوری نیز به عایدی های لازم برســد. اینک هم 
کشت گیاهان دارویی در این منطقه پراستعداد، در 
مقایسه با ظرفیت های موجود، وسعت بسیار زیادی 
نــدارد و می توان هماهنگ با تولیــد به راه اندازی 

واحدهای فرآوری هم نیم نگاهی داشت.
گیاهــان دارویــی در مناطقی همچــون جبالبارز 
جیرفت در ارتفاعات مختلف به عمل می آید و این 
باعث شــده در ماه های مختلف سال که دمای هر 
کدام از این ارتفاعات متفاوت اســت شــاهد تولید 
گیاهانی با مختصات و کیفیت منحصربه فرد باشیم.
منطقــه ای با یک هــزار و ۵۵۰ متر، پارک جنگلی 
بــا یک هزار و ۷۰۰ متر، مزرعه شــرکت گل بارز ۲ 
هــزار و ۳۰۰ متر، ارتفاعات کوه فاش با ســه هزار 

متر، منطقه دهنــت زنگیان و ارتفاعات مس بری با 
ســه هزار و ۵۰۰ متر مناطق مختلفی هســتند که 
در آنها در زمان های مختلف گیاهان دارویی کشت 

می شود.
ë  نــگاه ویژه وزارت جهاد کشــاورزی به

جنوب کرمان
مشــاور وزیر جهاد کشاورزی و مجری طرح گیاهان 
دارویی کشور در جریان نخستین جشنواره گیاهان 
دارویــی این منطقه با بیان اینکــه فرآوری گیاهان 
دارویی برای منطقــه ارزآوری می کند، اظهار کرد: 
باید ســتادی برای آموزش فرآوری گیاهان دارویی 
راه اندازی تا مردم این منطقه با دانش روز دنیا آشنا 

شوند و با دنیا رقابت کنند.
حســین زینلی افزود: وزارت جهاد کشــاورزی این 
آمادگی را دارد که برای آموزش کشاورزان، بهترین 

متخصصان را به جبالبارز بیاورد.
وی ادامه داد: گیاهــان دارویی جبالبارز ارگانیک و 
ســالم هســتند و ما این آمادگی را داریم که هیات 
های خارجــی را به این منطقه بیاوریم و اشــتغال 
ایجاد کنیم.مجــری طرح گیاهــان دارویی وزارت 
جهاد کشاورزی با بیان اینکه جبالبارز از شهرهایی 
است که ظرفیت هایی در حوزه گیاهان دارویی دارد 
تصریح کرد: این شهر کوهستانی با اراضی شیب دار 
متعدد در مراتع غنی، نشــان می دهد که در تولید 
گیاهان دارویی می تواند موفق باشد. وی ادامه داد: 
این منطقه مستعد کاشت گیاهان دارویی با حداقل 
آب همچــون گل محمدی، زیره ســیاه، رزماری و 
آویشــن اســت و برای صادرات به صنایع فرآوری 
نیاز دارد. زینلی ابراز کرد: ســازمان جهاد کشاورزی 
جنــوب کرمان، کشــاورزان علاقه مند به کاشــت 
گیاهان دارویی را شناســایی کند و ما به طور حتم 
امسال یارانه ای به کاشت گیاهان دارویی اختصاص 
خواهیم داد و در صورت تصویب تسهیلات کم بهره 
به کشــاورزان جبالبارز ارائه می دهیم. مشاور وزیر 
جهاد کشــاورزی با بیان اینکه در بازگشت به تهران 
نگاه ویژه ای به جنوب کرمان خواهیم داشت، عنوان 
کرد: وظیفه ما تسهیل گری و حمایت است و کمک 

خواهیم کرد تا مردم این منطقه رشد کنند. 

محیط زیست

جبالبارز در انتظار توجه مسئولین

داروخانه طبیعی ایران؛ ظرفیتی که نادیده گرفت شد

  دوشنبه 31 اردیبهشت ماه  1403 شماره 1544

آنچــه به عنــوان »محلول نمــک مذاب« 
شــناخته می شــود، یک ماده آتشفشانی 
غنــی از مواد معدنی اســت کــه در زیر 
خاموش جمع آوری  و  فعال  آتشفشان های 
می شــود و ممکن است منبع غنی لیتیوم، 
مس و کبالت محلول باشد. زمین شناسان 
معتقدند که  »محلــول نمک مذاب« یک 
ماده آتشفشــانی غنی از مواد معدنی است 
که در زیر آتشفشــان های فعال و خاموش 

جمع آوری می شــود و ممکن اســت منبع 
غنی لیتیوم، مس و کبالت محلول باشــد 
را می توان با انرژی زمین گرمایی استخراج 
کرد که برخی از دانشمندان را بر آن داشت 
تا آن را »معادن سبز« بنامند. این گزارش 
توضیــح می دهد که حفاری آتشفشــان ها 
ممکن اســت از نقطه نظر فنی چالش هایی 
را ایجاد کند، اما این امکان نیز وجود دارد 
که اســتخراج آب نمک زیر آتشفشان ها، با 

گسترش عرضه مواد معدنی مهم و شکستن 
انحصاری که چین از آن برخوردار اســت، 
ژئوپلیتیکی داشــته  اســتراتژیک  اهمیت 
باشد. آتشفشــان ها گاز هایی غنی از مواد 
معدنی را آزاد می کنند که به ســطح زمین 
می رســند و با اوج گرفتنشان فشار کاهش 
می یابد، سپس گاز ها به شکل بخار و سپس 
محلول نمکی جدا شــده تراک می یابد که 

باعث ایجاد معادن بزرگ می شود.

یکمحلولنمکیآتشفشانی
کهدارایگنجینههاییازموادمعدنیمهماست
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تلاش مدیریت شهری رباط کریم برای بهره مندی مردم از حمل و نقل پرسرعت ریلی
کلنگ احداث سکوی مترو رباط کریم بر زمین خورد

صبح روز سه شنبه ۱۱ اردیبهشت با حضور 
حجت الاسلام والمسلمین ترابی امام جمعه، 
دکتر قشقاوی منتخب مردم رباط کریم در 
فرماندار،   احمدی  دکتر   ، دوازدهم  مجلس 
شورای  اعضای  شهردار،   یاری  اله  دکتر 
اسلامی، مقامات اداری و نظامی ایستگاه مترو 
شهر رباط کریم کلنگ زنی و عملیات ساخت 

آن شروع شد.
 دکتر اله یاری شهردار رباط کریم در مراسم 
کلنگ زنی ایستگاه مترو رباط کریم ، با اعلام 
وعده  از  یکی  ایستگاه  این  احداث  که  این 

های مدیریت شهری بود گفت: این پروژه تا 
۶ماه آینده تکمیل خواهد شد. به گفته وی 
ایستگاه در ۲۷۰۰ متر مربع و با اعتبار اولیه 
۴۰ میلیارد تومان وارد مرحله اجرایی شده 

است.
شهردار رباط کریم با اشاره به اینکه جانمایی 
ایستگاه توسط شرکت مترو انجام شده است 
تصریح کرد: ایستگاه تاکسی برای تردد آسان 

مردم به این ایستگاه ساخته خواهد شد.
امام جمعه شهرستان رباط کریم : 

ایستگاه متروی حکیم آباد باید
 از محل اعتبارات سفر رئیس جمهور 

محترم احداث شود
حجت الاسلام والمسلمین ترابی امام جمعه 
زنی  کلنگ  آئین  در  رباط کریم  شهرستان 
بیان  با  کریم  رباط  بازارک  مترو  ایستگاه 
اینکه دو ایستگاه مترو رباط کریم از مصوبات 
شهرستان  به  محترم  جمهور  رئیس  سفر 
هستند تأکید کرد : ایستگاه بازارک به همت 
اما  می شود،  احداث  کریم  رباط  شهرداری 

اعتبارات  تأمین  با  باید  آباد  ایستگاه حکیم 
دولتی احداث شود. ایشان خطاب به دکتر 
قشقاوی نماینده آینده مردم رباط کریم در 
مترو حکیم  ایستگاه  اینکه  بیان  با  مجلس 
آباد جزء مطالبات اصلی مردم است، تأکید 
با  آباد  مترو حکیم  ایستگاه  احداث  کردند: 
اعتبارات دولتی و با همت شما در مجلس 
میسر خواهد شد. امام جمعه رباط کریم در 
پایان ضمن تقدیر از مدیریت شهری رباط 
کریم گفتند: با همتی که از دکتر اله یاری و 
همکارانشان سراغ داریم ، ایستگاه بازارک در 

اسرع وقت به بهره برداری خواهد رسید . دکتر 
اله یاری مدیری به معنای واقعی جهادی است 
که توانسته رضایت مردم را جلب کند و از 
حمایت های اعضای شورای اسلامی، فرماندار 
و ریاست دادگستری از برنامه ها و اقدامات 
شهرداری در راستای توسعه و عمران شهر 

تشکر می کنم.
انتقال استادیوم بزرگ تهران به رباط 
کریم /  ادامه مترو آزادگان به رباط 

کریم / دو خطه شدن ریل باس 
شهرستان  مردم  منتخب  قشقاوی  دکتر   
ایستگاه  زنی  کلنگ  مراسم  در  کریم  رباط 
دو  گفت: طی  کریم  رباط  شهر  مترو  اول  
وزرای  با  دیدار  و  جمهور  رییس  با  دیدار 
را  اولیه  توافقات  راه و شهرسازی،  و  ورزش 
برای انتقال استادیوم بزرگ استان به حوزه 
 شهرستان های بهارستان، رباط کریم و پرند 

اخذ کرده است.  
وی با تاکید بر اینکه ورزشگاه باید به حوزه 
ما بیاید افزود: برای دوخطه کردن ریل باس 

و شهرسازی  راه  وزیر  بذرپاش  دکتر  با  نیز 
انجام داده و ایشان با این امر موافقت کرده 
را  اقتصادی  تورم  قشقاوی  دکتر   . است 
اختلافات سیاسی  و  تورم سیاسی  از  ناشی 
بیاییم در منطقه خودمان  دانست و گفت: 
بحث های متورم سیاسی را به بحث های 
رفاهی، عمرانی تبدیل کنیم.  نمایندگی دکتر 
قشقاوی رسماً از  ۷خردادماه آغاز خواهد شد، 
اما وی از ماهها قبل مذاکرات و رایزنی های 
خود را جهت کسب اعتبارات و امتیازات برای 

شهرستان کلید زده است.


